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Van: Turkse Federatie Nederland <info@turksefederatie.nl>
Verzonden: dinsdag 30 juni 2020 10:44
Aan: Griffie Nijmegen
CC: Gemeenteraad Nijmegen
Onderwerp: Subsidie vragen 1 juli 2020 gemeenteraad Nijmegen
Bijlagen: Commissie Tweedekamer in boekvorm 10102016.pdf; 

Antwoord_op_vragen_van_het_lid_van_Dijk_overheidssteun_aan_de_Grijze_Wolven 
06032020.pdf

Geachte griffie, 

Wilt u aub z.s.m. deze mail onder de aandacht brengen van de College van Burgemeester en Wethouders en de 

gemeenteraadsleden van Gemeente Nijmegen. Dit voor de vergadering van morgen 1 juli. 

Geachte College van Burgemeester en Wethouders en de raadsleden van Gemeente Nijmegen, 

Op het laatste moment werden we geattendeerd dat op 1 juli (morgen dus) het onderwerp ‘vragen subsidie Grijze 

Wolven’ is geagendeerd waar m.n. de Turkse Federatie Nederland en tientallen andere organisaties verspreid over 

heel Nederland met beschuldigen worden aangevallen. In ieder geval distantieert de Turkse Federatie Nederland 

zich van al deze beschuldigingen. We weten uit welke hoek deze komen en we weten ook welke politici helaas 

hiervan voor stemmingmakerij gebruik maken. 

De Turkse Federatie Nederland is een overkoepelende organisatie met zijn hoofdkantoor in Amsterdam. We 

hechten veel waarde aan transparantie en hebben zeer goede betrekkingen met zowel landelijke als lokale 

overheden. We zijn o.a. aangesloten bij het CMO (Contactorgaan Moslims en Overheid), nemen deel aan diverse 

landelijke discussies waarbij bijna alle landelijke Turkse organisaties aan deelnemen en we nemen actief deel aan de 

uitnodigingen van de diverse ministeries. Bij het laatste kunt u vooral denken aan de bijeenkomsten georganiseerd 

door de Ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid.  

Ten eerste wil ik u kenbaar maken dat we het zeer teleurstellend vinden dat we niet zijn uitgenodigd voor uw 

bijeenkomst van 1 juli waarbij de Turkse Federatie Nederland (TFN) ook ter sprake komt. Ook heeft u niet van de 

mogelijkheid gebruik gemaakt om bij ons informatie in te winnen. Jammer, een gemiste kans en ook 

onverantwoord. Hopelijk zien we in de nabije toekomst een uitnodiging tegemoet voor een kennismaking. 

Ik stuur u in ieder geval toe in boekvorm het verslag van de gesprekken tussen de vaste commissie voor Sociale 

Zaken en Werkgelegenheid en de bestuursleden van de Turkse Federatie Nederland van 10 oktober 2016. Het deel 

in de Nederlandse taal begint vanaf pagina 35. Dit stuur ik u toe zodat u wat informatie kunt opdoen over de Turkse 

Federatie Nederland. TFN heeft niks te verbergen van de buitenwereld, dit kunt u ook opdoen uit het verslag. 

Wellicht dat we binnenkort een informatieavond voor u kunnen organiseren waarbij u al uw vragen kunt stellen. Een 

uitnodiging zien we dan ook graag tegemoet.  

N.a.v. het rapport van Doorbraak zijn zowel in de Tweede Kamer als in een paar gemeenten, bijna in alle gevallen 

door de SP, vragen gesteld. Met genoegen kan ik u meedelen, voor zover u daar niet van op de hoogte bent, dat in 

alle gevallen de antwoorden op de vragen zowel voor de TFN als de andere beschuldigde organisaties positief 

uitpakken. Eerlijk gezegd, we hadden het ook niet anders verwacht. Daarnaast heeft dit rapport voor veel steun aan 

de TFN uit diverse hoeken opgeleverd. Als bijlage stuur ik u tevens toe de antwoorden op de vragen die zijn gesteld 

door de Tweede Kamerlid Jasper van Dijk (SP).  

Ik kan me voorstellen dat een werkbezoek aan de TFN voor u moeilijk en wellicht onhaalbaar is. Maar de TFN staat 

altijd open voor een uitnodiging vanuit uw kant voor een nadere kennismaking en ziet dan ook graag een 

uitnodiging graag tegemoet.  

Hoogachtend, 
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E. Uğurlu 

Secretaris generaal Turkse Federatie Nederland 
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Vragen gesteld door de leden der Kamer, met de daarop door de 
regering gegeven antwoorden 

1971 

Vragen van Jasper van Dijk (SP) aan de Minister van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid over overheidssteun aan de Grijze Wolven (ingezonden 
11 februari 2020). 

Antwoord van Minister Koolmees (Sociale Zaken en Werkgelegenheid) 
(ontvangen 6 maart 2020). 

Vraag 1
Wat is uw oordeel over het rapport: «De hand van de overheid voedt nog 
altijd de Grijze Wolven», waarbij 22 gemeenten zijn onderzocht op hun 
banden met de Grijze Wolven?1 

Antwoord 1
Ik ben bekend met de inhoud van het rapport. In algemene zin geldt dat 
gemeenten een subsidie ter beschikking kunnen stellen als onderdeel van 
hun beleid. Ter beoordeling van deze aanvragen hanteren zij subsidiekaders. 
Organisaties waarvan volgens de gemeenten de aanvraag aan de gestelde 
criteria voldoet, ontvangen subsidies. 
Ik ben me ervan bewust dat de Turkse Federatie Nederland (TFN) bekend 
staat om haar (nationalistische) gedachtegoed2. 
In de Nederlandse samenleving is ruimte voor een grote diversiteit van 
beschouwingen, opvattingen, waardepatronen en leefstijlen. Dit betekent dat 
mensen de vrijheid hebben hun eigen keuzes te maken binnen de kaders van 
de democratische rechtsorde. De overheid staat voor deze verworvenheden 
van onze democratische rechtsstaat. Onze vrijheden zijn echter geen vrijbrief 
voor antidemocratisch en onverdraagzaam gedrag. Indien dit laatste 
aantoonbaar het geval is, wordt daar tegen opgetreden. 

Vraag 2
Deelt u de conclusie dat er tien gemeenten zijn die direct of indirect steun 
verlenen aan de Grijze Wolven? 

1 Doorbraak.eu, 5 februari 2020 «De hand van de overheid voedt nog altijd de Grijze Wolven» 
(https://www.doorbraak.eu/de-hand-van-de-overheid-voedt-nog-altijd-de-grijze-wolven/)

2 Aanhangsel Handelingen, vergaderjaar 2017–2018, nr. 2547
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Antwoord 2
Navraag bij deze tien gemeenten leert ons dat bij de gemeenten die voor het 
versturen van de beantwoording hebben gereageerd, er sprake is (geweest) 
van een directe of indirecte subsidierelaties tussen gemeenten en de TFN. 
Deze subsidies zijn verstrekt volgens de daarvoor geldende subsidiekaders, 
vaak ten behoeve van sociale cohesie of integratiebeleid. 
Binnen organisaties valt niet uit te sluiten dat er leden zijn met ideologieën 
die in strijd zijn met de rechtstaat. De gemeenten die hebben gereageerd, 
geven aan dat zij de ontwikkelingen met betrekking tot antidemocratisch of 
onverdraagzaam gedrag, extremisme en radicalisering nauwlettend volgen. 
Indien blijkt dat leden van de TFN zich hieraan schuldig maken, is dat een 
zeer kwalijke zaak en zal daar tegen worden opgetreden. 

Vraag 3, 4
Vindt u het aanvaardbaar dat een extreemrechtse organisatie subsidie en/of 
andere diensten ontvangt van gemeenten? Zo nee, hoe gaat u deze steunver-
lening stopzetten? 
Deelt u de conclusie van het rapport dat: «gemeenten Turkse Federatie 
Nederland lidorganisaties niet langer moeten beschouwen als onschuldige 
clubjes, maar hen moet herkennen als ultranationalisten en de ondersteu-
ningskraan onmiddellijk moet dichtdraaien»? 

Antwoord 3, 4
Het is aan gemeenten om subsidies beschikbaar te stellen en deze toe te 
kennen aan de subsidieaanvrager. 
Het stimuleren van onverdraagzaamheid, haat zaaien en het belemmeren van 
de integratie en participatie van bevolkingsgroepen door extremistische 
groeperingen tast de grondrechten van anderen aan. Door dergelijke, 
mogelijk verhulde, boodschappen en/of gedragingen ontstaat op de lange 
termijn het risico dat de Nederlandse sociale en politieke stabiliteit wordt 
aangetast. Dit ziet het Kabinet als ronduit onwenselijk. 
Wanneer het Kabinet constateert dat er grenzen overschreden worden op dit 
gebied, zal het via de daartoe geëigende kanalen actie ondernemen. 
Vanzelfsprekend wensen Nederlandse gemeenten hieraan niet bij te dragen 
middels subsidieverlening. Indien er sprake is van verstoring van openbare 
orde dan zal de burgemeester daar tegen optreden. De politie is alert op 
strafbare feiten in woord of gedragingen en treedt in deze gevallen op. De 
beoordeling hiervan ligt bij het Openbaar Ministerie. 
Mijn ministerie zet bovendien in op proactieve signalering, trendanalyse en 
de inzet van kennis en expertise richting gemeenten en gemeenschappen, om 
ervoor te zorgen dat beginnende maatschappelijke onrust niet escaleert en op 
de korte termijn (crisis) en lange termijn in goede banen wordt geleid. Zo wil 
mijn ministerie bijdragen aan handelingsvaardigheid bij de omgang met 
polarisatie, radicalisering, discriminatie en problematisch gedrag. 

Vraag 5
Bent u bereid om de steun van overheden aan de Grijze Wolven verder te 
onderzoeken en zo nodig maatregelen te nemen? 

Antwoord 5
Subsidieverstrekking is een eigenstandige bevoegdheid van gemeenten. 
Hierin mengt het kabinet zich in principe niet. Echter wanneer het kabinet 
constateert dat er sprake is van gedragingen die de kaders van de democrati-
sche rechtsorde overschrijden, dan zal via de daartoe geëigende kanalen actie 
worden ondernomen.

Tweede Kamer, vergaderjaar 2019–2020, Aanhangsel 2



HTF-“Sosyal İşler ve Çalışma” Komisyon Görüşmesi 1	

 





HTF-“Sosyal İşler ve Çalışma” Komisyon Görüşmesi 3	

10	Ekim	2016		
HTF‐“Sosyal	İşler	ve	Çalışma”	

Komisyonu	Görüşmesi		
 
 

 
10	oktober	2016		

Gesprek	TFN	en		
commissie	voor	Sociale	Zaken		

en		Werkgelegenheid	
	
	
	
	
	
	

Ankara‐2017	





HTF-“Sosyal İşler ve Çalışma” Komisyon Görüşmesi 5	

	

	

İÇİNDEKİLER	

	

‐	 Giriş ..........................................................................................................7	

‐	 HTF‐“Sosyal	İşler	ve	Çalışma”	komisyonu	görüşmesi .......9	

	

	

INHOUDSOPGAVE	

	

‐	 Inleiding	 .............................................................................................35	

‐	 Gesprek	TFN	en	commissie	voor	Sociale	Zaken	en	
Werkgelegenheid ............................................................................37	

	





HTF-“Sosyal İşler ve Çalışma” Komisyon Görüşmesi 7	

	

GİRİŞ	

Elinizdeki	bu	eser	Hollanda	Meclisi	İç	Tüzüğü	uyarınca	
faaliyet	gösteren	 “Sociale	Zaken	en	Werkgelegenheid”	 (Sos‐
yal	İşler	ve	Çalışma)	komisyonunun,	Hollanda	Türk	Federas‐
yon	 yetkililerini	 özellikle	 15	 Temmuz	 2016	 darbe	 girişimi	
sonrası	Türkiye’de	yaşanan	sürecin	Hollanda	Türk	 toplumu	
üzerindeki	 etkileri	 bağlamında	 görüş	 alma	 isteği	 neticesi	
meydana	gelmiştir.	Bu	eser	Hollanda	Türk	Federasyon	yetki‐
lileri	 ile	 bahse	 konu	 komisyon	 arasında	 gerçekleşmiş	 ko‐
nuşmaları	ihtiva	etmektedir.	

10	Ekim	2016	tarihinde	gerçekleştirilen	bu	toplantıda	
Hollanda	Türk	Federasyon	adına	Genel	Başkan	Murat	Gedik	
ile	 Hollanda	 Türk	 Federasyon	 genel	 sekreterliğini	 yürüten	
Erim	Uğurlu	katılmışlardır.	
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10	Ekim	2016	HTF‐“Sosyal	İşler	ve	Çalışma”		

Komisyonu	Görüşmesi	

	

Hollanda	Meclisi	Komisyon	Oturumu	

–	HTF	Türkçe	yazılı	metin	

10	Ekim	2016	Pazartesi	 günü	Hollanda	Meclisi	 İç	Tü‐
züğü	 uyarınca	 faaliyet	 gösteren	 “Sosyal	 İşler	 ve	 Çalışma”	
komisyonu,	Hollanda’da	 faal	 bulunan	Türk	 sivil	 toplum	ku‐
rumlarıyla	 görüşmeler	 yapmıştır.	 Saat	 15.30‐16.00	 arası	
Hollanda	Türk	Federasyon	davet	edilmiştir.		

Soru‐cevap	 şeklinde	 düzenlenen	 oturumun	 konuşma‐
ları	Türkçeye	çevrilmiş	yazılı	metin	hâline	getirilmiştir.	

Komisyon	Başkanı:		

Bayan	Van	der	Burg	

Kâtip:		

Bay	Post.	

Komisyon	Üyeleri:		

Bay	 Azmani	 (VVD),	 Bay	 Pieter	 Heerma	 (CDA),	 Bayan	
Karabulut	 (SP),	 Bay	 Marcouch	 (PvdA),	 Bay	 Van	 Meenen	
(D66),	Bay	Öztürk	(Denk)	ve	Bayan	Voortman	(GroenLinks)	

Hollanda	Türk	Federasyon:		

Bay	Erim	Uğurlu	ve	Bay	Murat	Gedik.	
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Oturum	Başkanı:	

İyi	günler,	Sayın	Gedik	Bey	ve	Uğurlu	Bey	hoş	geldiniz.	
Burada	bulunmanız	çok	güzel.	Sayın	Gedik	siz	Hollanda	Türk	
Federasyonun	başkanısınız	ve	Uğurlu	Bey	de	yönetim	kurulu	
üyesi	olarak	aramızdasınız.	

Bugün	Meclis	 binasının	 “Enquête”	 salonunda	 bulunu‐
yoruz,	buna	rağmen	görüşmeler	yeminli	değil.	Bildiğiniz	gibi	
normalde	yeminli	olur.	Fakat	bugün	değil.	Bu	görüşmelerin	
iki	 amacı	 bulunmaktadır.	 Yakın	 zamanda	 Türkiye’de	 olup	
bitenlerin	 Hollanda’da	 yaşayan	 Türkler	 ve	 Türk	 kurumları	
için	doğurduğu	sonuçları	öğrenmek;	

Ve	bunun	yanı	sıra,	bu	kurumların	Hollanda’daki	rolü‐
nü	 bilmektir.	 Buradaki	milletvekilleriyle	 anlaşmamız	 şu	 şe‐
kildedir:	Soruları	sorarken	iki	milletvekili	öncülük	edecektir.	
Bu	nedenle	 sözü	Karabulut	Hanım	ve	Azmani	Bey’e	veriyo‐
rum.	Onlar	komisyon	adına	soru	soracaklar.	Daha	sonra	di‐
ğer	 milletvekilleri	 de	 soru	 sorabilirler.	 Sanırım	 komisyon	
adına	ilk	soruyu	Azmani	Bey	soracak.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):		

Doğru.	Teşekkür	ederim.	

İyi	günler	Sayın	Uğurlu	ve	Sayın	Gedik.	Bütün	kurum‐
lara	sorduğumuz	ilk	soru	şu:	

Kurumunuz	 neler	 yapıyor	 ve	 kurumunuzun	 amaçları	
nelerdir?	Bu	konuda	neler	söylemek	istersiniz?	
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Sayın	Başkan	ve	Sayın	Komisyon	Üyeleri,	davetiniz	için	
teşekkür	 etmek	 istiyorum.	 Hollanda	 Türk	 Federasyon	 bir	
çatı	 kuruluşudur	 ve	 30	 yıldır	 Hollanda’da	 faaliyet	 göster‐
mektedir.	Çatı	kuruluşumuza	ülke	genelinde	onlarca	vakıf	ve	
dernek	bağlı	bulunmaktadır.		

Ve	söz	ettiğim	kurumların	hepsi	resmî	ve	kendi	faaliyet	
binaları	 olan	 kurumlardır.	 Yaptığımız	 çalışmalar	 kültürel	
çalışmalardan	 oluşmakta	 ve	 elbette	 Türkiye	 ile	 de	 bağımız	
bulunmaktadır.	

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	
Amaçlarınız	nelerdir?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Sayın	 Karabulut,	 amaçlarımız	 çok	 basit:	 Hollanda’ya	
uyum,	herkes	için	eşit	haklar	ve	herkesin	eşit	katılımını	sağ‐
lamak.	 Ve	 elbette	 kendi	 kültürümüzü	 unutmayarak.	 Buna	
çok	önem	veriyoruz.	

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	
Son	 söylediğinizi	 açıklar	 mısınız?	 Kendi	 kültürünü	

unutmamayı	nasıl	yorumluyorsunuz?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Biz	 Türk	 kökenliyiz,	 etnik	 olarak	 Türk	 kökenliyiz	 ve	
inancımız	İslam’a	dayanmaktadır.	Ve	bunları	gelecek	nesille‐
re	aktarmaya	çalışıyoruz.	Yani	kültürel	mirasımızı	korumak.		
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Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Peki,	üyeleriniz	bu	konu	hakkında	daha	değişik	düşü‐
nüyorlarsa,	örneğin	başka	bir	dinî	kimlikten	veya	başka	bir	
cinsel	tercihten	dolayı.	Buna	izin	verir	misiniz?	Yani	bu	“kül‐
tür”	konusu	sıkı	kontrol	altında	mı?	Yoksa	farklılıkların	mev‐
cut	olduğunu	kabul	ediyor,	kadın	erkek	eşitliğini,	eş	cinselle‐
rin	eşitliğini	ve	Hollandalı	olmanın	en	önemli	unsur	olduğu‐
nu	kabul	ediyor	musunuz?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Biz	Hollandalıyız.	Bunun	altını	çizmek	istiyorum.	Ken‐
dim	 Nijmegen	 doğumluyum	 ve	 Hollanda’da	 büyüdüm.	 Biz	
burada	 geçerli	 olan	 düzgü	 ve	 değerlere,	 hukuka	 çok	 değer	
veriyoruz.	 Kendimizi	 de	 buna	 göre	 ayarlamak	 istiyoruz	 ve	
bunun	için	elimizden	geleni	yapıyoruz.	Faaliyetlerimize	bak‐
tığınızda	 bunu	 görebilirsiniz.	 Yeni	 nesillerin	 amaçlarımıza	
farklı	bir	bakış	açısı	var	 ise,	biz	buna	açığız.	Mesela	mevcut	
yönetim	kurulumuz	 ikinci	 ve	 üçüncü	nesil	 insanlardan	olu‐
şuyor.		

Bu	insanlar	Hollandacayı	iyi	düzeyde	konuşuyor	ve	iyi	
bir	 eğitimden	 geçmişler.	 Sekiz	 yöneticimizden	 beş	 tanesi	
yüksekokul	 veya	 yüksek	 lisans	 okumuş.	 Bunların	 tamamı	
neredeyse	 burada	 doğup	 büyüyen	 insanlar	 ve	 hâliyle	 Hol‐
landa’nın	 norm	 ve	 değerlerini	 de	 kabul	 ediyorlar.	 Hollan‐
da’nın	 değerlerine	 saygı	 duymamaya	 başladığımız	 an,	 bu	
bizim	 sonumuz	 olur.	 Biz	 burada	 geçerli	 olan	 şeyleri	 kabul	
ediyoruz.	Zaten	Federasyonumuz	medyada	takip	ediyorsanız	
bunu	görebilirsiniz.	
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Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Hiç	kuşkusuz	o	konuyu	daha	kapsamlı	konuşacağız.	Bu	
konuşmanın	 sebebi	 Türkiye	 de	 başarısız	 sonuçlanan	 darbe	
girişiminden	 sonra	 Türklerin	 arasındaki	 gerilimler.	 Ve	 bu	
gerilimlerin	 Hollanda’ya	 yansıması.	 Bu	 gerilimlerden	 sizin	
kurumunuz	ve	üyeleriniz	bir	şey	fark	ettiler	mi?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Elbette	kurumumuzun	Türkiye	ile	bir	bağı	vardır.	Tabii	
ki	Türkiye	 ile	sosyal	ve	kültürel	alanda	temasların	yanı	sıra	
aileler	aracılığıyla	da	var.	Ancak,	bu	konu	çok	açık	olmalı.	Biz	
Türk	siyasetinin	ve	oradaki	olayların	buraya	taşınmasına	her	
zaman	karşı	 olduk.	Biz	bu	 sorunları	buraya	 taşımamak	 için	
elimizden	 geleni	 yapıyoruz.	 Basın	 bildirilerimizden	 de	 bu	
anlaşılabilir.	Maalesef	15	Temmuz	2016’da	bir	darbe	teşeb‐
büsü	oldu.	Neyse	ki,	bu	gerçekleşmedi.	Biz	tamamen	demok‐
rasiden	 yanayız.	 Bu	 teşebbüsün	 engellenmesi	 gerekiyordu	
ve	 engellendi,	 ama	 sonrasında	 olanlar	 bizlerde	 bazen	 soru	
işaretleri	doğuruyor.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Ben	 yine	 de	 kurumunuz	 ve	 kurumsal	 yapısını	 konuş‐
mak	istiyorum.	Türkiye	 ile	 ilişkinizi	biraz	daha	açıklayabilir	
misiniz?	Başlangıçta	bu	konuda	farklı	yorumlar	yaptınız.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bütün	Türk	kurumların	kökleri	Türkiye’de.	Bu	konuda	
açık	olunmalı.	Biz	milliyetçi	bir	kurumuz	ve	milliyetçiliğimiz	
kültüre	 dayalı.	 Bizim	 milliyetçilik	 anlayışımızda	 insanları	
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etnik	 köken	 veya	 inancından	 dolayı	 dışlamak	 yoktur.	 Buna	
açıklık	 getirmek	 istiyorum.	 Bizim	 milliyetçiliğimiz	 kendi	
kimliğimizi	korumaya	dayanır.		

Biz	 Mustafa	 Kemal	 Atatürk’ü	 kurumumuzun	 fikir	 ba‐
bası	olarak	görüyoruz.		

Bu	 düşünce	 ile	 30‐40	 sene	 önce	 kurumumuz	 kurul‐
muştur,	 tabii	 bu	 düşünceler	 zamanla	 değişiyor.	 Artık	 farklı	
konulara	yoğunlaşıyoruz;	eşit	katılımı	geliştirmek,	buradaki	
Türk	 gençlerinin	 işsizlik	 konusunu	 ele	 almak	 veya	 “Türk	
gençlerinin	 suça	 yönelmelerini	 nasıl	 engelleyebiliriz?’”,	
“Türk	gençlerinin	politikada	aktif	olmalarını	nasıl	sağlarız?”	
gibi	konularla	ilgileniyoruz.	Bunlar	zamanla	gelişen	konular‐
dır	 ve	 biz	 bu	 konuda	 çok	 açığız.	 Biz	 onlarca	 derneğin	 üye	
olduğu	bir	Federasyonuz	ve	üye	derneklerimiz	kendi	karar‐
larını	 almakta	 özgürdür.	 Biz	 ise	mümkün	 olduğunca	 onlara	
yardımcı	olmaktayız.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Türkiye	ile	finansal	bağlarınız	var	mı?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Şunu	belirtmek	isterim	ki	40	yıldır	ne	Hollanda’dan	ne	
de	Türkiye’den	tek	kuruş	bile	almadık,	zaten	almak	da	 iste‐
miyoruz.	Ama	 siz	 çok	güzel	 bir	 proje	 ile	 gelirseniz	düşünü‐
rüz.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Peki,	Türkiye’deki	kurumlardan?	
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Hayır.		

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Peki,	nasıl	geçiniyorsunuz	o	zaman?	Sorabilir	miyim?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Tabii	ki.	Ben	aynı	zamanda	Türk	Kültür	Merkezinin	ku‐
rucularındanım.	Bu	derneğin	150	üyesi	var.	Her	üye	ayda	5	
Avro	ödüyor.	Bu	şekilde	geçiniyoruz.	Bunun	yanı	 sıra	proje	
ve	aktiviteler	için	elde	edilen	katkılar	var.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Peki,	“bozkurt”	terimini	kullanacak	olursak,	bu	konuda	
ne	söylemek	istersiniz?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bunu	biraz	daha	açıklarsanız	sorunuza	cevap	verebili‐
rim.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Genel	anlamda	soruyorum.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Buna	genel	bir	cevap	vermek	mümkün	değil.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Ama	kurumunuz	“bozkurt”	kurumu	mu?	
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Hayır,	 ama	kültürel	 anlamda	soruyorsanız	evet.	 Fakat	
bu	konuyu	gerçekten	açmanız	gereklidir.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Zaten	o	nedenle	soruyorum.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Ama	ne	demek	 istediğinizi	açarsanız,	 size	cevap	vere‐
bilirim.	Bu	arada	bu	görüşmenin	yeminli	olmasını	çok	ister‐
dim.		

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Bunu	duymak	çok	güzel.	Açık	olmaya	çalıştığınızın	far‐
kındayım.	 Size	 açık	 bir	 soru	 soruyorum	 ve	 Hollanda	 Türk	
Federasyonun	“bozkurt	hareketi”yle	bağlantısını	merak	edi‐
yorum.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bu	 konuya	 girmek	 istemiyorum,	 çünkü	 bu	 isimde	 bir	
kurum	yok.	“Bozkurt”	diye	bir	kurum	yok.	Biz	bunu	bir	sem‐
bol	olarak	görüyoruz.	Dünyadaki	diğer	Türk	topluluklarında	
da	olduğu	gibi.	Bu	kadar.	Ve	bu	bize	geçmişte	 çok	 sorunlar	
getirdi.	Birçok	politik	saldırıya	maruz	kaldık.	Yine	de	hiç	pes	
etmedik	ve	kim	olduğumuzu	anlatmaya	çalıştık.	Eğer	yanlı‐
şımız	 varsa	 devlet	 olarak	 üzerimize	 gelmekte	 haklı	 olursu‐
nuz.	 Ama	 bir	 kurumun	 40	 yıldır	 var	 olması	 bence	 çok	 şey	
ifade	eder.	Ve	o	kurum	hep	büyüyorsa	bu	daha	çok	şey	ifade	
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eder.	 	 Bu,	 kurumun	 destekçileriyle	 bağlantılıdır	 ve	 kuruma	
üye	olan	genç	nesillerle	alakalıdır.	Onların	vizyonları	ve	ba‐
kış	açıları	değişiktir.	Hollanda’da	doğmuş	birisi	olarak	benim	
vizyonum	 Federasyonu	 70’li	 yılında	 kuran	 birisinden	 çok	
daha	değişiktir.	Bunun	farkında	olmamız	gerekir	ve	o	neden‐
le	 açıklık	 getirmemiz	 gerekir.	 Siz	 soru	 sordunuz	 ve	 ben	 de	
buna	 “Evet.”	 diyorum,	 ama	 her	 zaman	 bu	 ülkenin	 kuralları	
çerçevesinde.	Açıklayıcı	oldu	mu?	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Evet.	

Oturum	Başkanı:	

Teşekkürler.	Sayın	Karabulut	buyurun.	

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Ek	bir	soru	olarak	şunu	sormak	istiyorum;	dünya	gene‐
linde	Türk	olmanın	‐özellikle	de	Hollanda’da	Türk	olmanın‐	
bir	Hollanda	vatandaşı	olmakla	nasıl	ilişkilendirilebilir?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Çok	 basit.	 Biz	 bu	 ülkenin	 ayrılmaz	 biz	 parçasıyız.	 Bir	
şeyler	 ters	 giderse	 hepimizi	 etkiler.	 Gemi	 batarsa,	 hepimiz	
batarız.		

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Burada	 yeni	 nesillerin	 yetiştiğini	 söylediniz.	 Bu	 nesil	
Türk	 kökenli	 Hollandalı	 mı,	 yoksa	 burada	 yaşayan	 Türkler	
mi?		
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Ben	genel	başkan	olarak	bir	Hollanda	Türk’üyüm.	Eğer	
Hollandaca	 konuşuyorsam,	 iyi	 eğitim	 aldıysam,	 iyi	 bir	 işim	
varsa,	buranın	değerlerine	saygılıysam,	burada	normal	olan	
şeyleri	 kabulleniyorsam	ben	Hollandalıyım.	 Bu	 kadar	 basit.	
Ve	 Türkiye’ye	 bakış	 açım	 oradaki	 Türklerden	 farklı	 olabili‐
yor.		

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Eğer	siz	birlikte	yaşamaya	ve	entegrasyona	yöneliyor‐
sanız	 ve	 Hollandalı	 olmak	 en	 önemlisi	 ise	 yeni	 bir	 kurum	
kurmanın	 zamanı	 gelmedi	mi?	 “Türklüğün”	 yerine	 “Hollan‐
dalı	olmanın”	önde	geldiği	bir	kurum?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Kendini	geliştirmeyen	ve	değişikliklere	kapalı	olan	her	
kurumun	sonu	gelir.	Biz	de	değişime	uğruyoruz.	1970	yılın‐
daki	 amaçlarımız	 şu	 andaki	 amaçlarımızdan	 çok	 farklı.	 Ga‐
yemiz	 o	 yıllarda	 Türkiye’deki	 politikaya	 yönelikti.	 Türki‐
ye’deki	 komünizmi	 engellemekti.	Açık	olmak	gerekir.	 Şimdi	
aradan	 40	 yıl	 geçti.	 O	 aynı	 hedef	 hâlen	 var	 olamaz.	 Benim	
amacım;	 kendi	 kültürümüzü	 korumak,	 ama	 bir	 Hollandalı	
olarak.	Çeşitlilik	bizi	daha	da	büyütür.	Düşüncemiz	ve	ama‐
cımız	bu.		

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Ama	bu	konuyu	açacak	olursak	“kendi	kültürü”	dediği‐
niz	 nedir?	 Bizim	 kültürümüzde	 fikir	 özgürlüğü	 ve	 kadın‐



HTF-“Sosyal İşler ve Çalışma” Komisyon Görüşmesi 19	

erkek	 eşitliği	 var.	 Ve	 bizde	 Ermeni	 ve	 Kürt	 meseleleri	 gibi	
her	şey	açıkça	konuşulabilir.	Bu	çerçevede	“kendi	kültürünü	
korumak”	ne	demek	sizce?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Çok	 basit.	 Eğer	 evde	 çocuklarımla	 Türkçe	 konuşabili‐
yorsam,	 evde	 ve	 camide	 dinî	 görevlerimi	 yerine	 getirebili‐
yorsam	 ve	Hollanda’nın	 kurallarını	 kabul	 ediyorsam,	 kendi	
kültürümü	korumuş	oluyorum.	Fazlası	ya	da	eksiği	yok.	Çok	
basit.	

Bakınız,	sürekli	Türkiye’nin	politik	mevzularının	bura‐
ya	 taşındığı	 iddia	 ediliyor.	Ama	bunu	yapanların	Hollandalı	
politikacılarının	 olduğu	 unutuluyor,	 Hollanda	 basınının	 bu	
mevzuları	buraya	 taşıdığı	unutuluyor.	Ne	var	ki	 sonrasında	
biz	suçlanıyoruz.	Bu	oturumda	kendimi	suçlu	hissediyorum.	
Amacınızın	 bu	 olmadığını	 bildiğim	 hâlde,	 sürekli	 yapmadı‐
ğım	şeyler	için	sorularınızı	yanıtlamak	zorunda	kalıyorum.	

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Ben	sadece	sizi	anlamaya	çalışıyorum.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Ben	de	sadece	cevap	vermeye	çalışıyorum.	

Sn.	Saadet	Karabulut	(SP,	komisyon	üyesi):	

Yapmaya	çalıştığımız	sizin	gibi	endişelerimizden	dola‐
yı	olup	bitenler	hakkında	düşüncelerinizi	öğrenmek.	Ve	bir‐
likte	bu	yola	nasıl	devam	edebiliriz	ve	kurumunuzun	düşün‐
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celerini	 öğrenmek	 istiyoruz.	 Son	 söylediğinizi	 duymak	 çok	
güzel.	 Yani	 bireyler	 kendi	 kimliklerinin	 ne	 olduğuna	 karar	
verebiliyorlar.		

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bir	 şeyler	 eklemek	 istiyorum.	 Burada	 Hollanda	 Türk	
Federasyonu	 konuşuyoruz.	 Bu	 kurum	 büyük	 bir	 camiadan	
oluşmaktadır.	Lakin	ben	bütün	Türk	 toplumunu	temsil	etti‐
ğimi	söylemiyorum,	söyleyemem.	Bunu	söyleyenler	var,	ama	
bu	doğru	 olmaz.	 Sadece	bir	 bölümünü	 temsil	 ediyorum.	 15	
yıl	önce	bu	kurum	sadece	dört	duvar	arasında	kültürel	etkin‐
likler	 düzenlerdi.	 Neden	 mi?	 Çünkü	 yöneticiler	 Hollandaca	
bilmiyorlardı	 ve	bu	 suçlamalar	karşısında	kendilerini	 koru‐
yamıyorlardı.	 Kendilerini	 köşeye	 sıkıştırılmış	 hissediyorlar‐
dı.	 Ama	 15	 yıl	 önce	 kurumumuzda	 değişikliğe	 gittik.	 Ben	
orada	sekreterlik	görevindeydim.	Vizyonumuz	diğer	nesille‐
re	aktarılıyordu.	Yani	bakış	açısı	ve	vizyonun	zamanla	geliş‐
mesi	 gerekiyor.	Bu	nedenle	bugün	burada	bulunuyorum	ve	
size	 düşündüklerimi	 açıkça	 aktarıyorum.	 15	 yıl	 önce	 Türk	
Federasyonundan	kimse	burada	bulunamazdı.	Biz	de	zama‐
na	ayak	uyduruyoruz.	Hollandalıyız,	ama	kendi	kültürümüzü	
de	koruyoruz..	

Sn.	Erim	Uğurlu	(HTF):	

Müsaadenizle	ekleme	yapmak	istiyorum.	

Oturum	Başkanı:	

Tabii	ki.	
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Sn.	Erim	Uğurlu	(HTF):	

Bütün	 komisyon	 üyelerini	 bu	 konuyu	 daha	 geniş	 bir	
şekilde	görüşmeye	davet	ediyorum.	Çünkü	biraz	bilinçsizlik	
mevcut	 olduğunu	 düşünüyorum.	 Bu	 nedenle	 daha	 detaylı	
görüşmeye	 davet	 ediyorum.	 O	 zaman	 bu	 konuları	 daha	 iyi	
görüşme	fırsatımız	olur.	Şu	anda	maalesef	her	şeyi	görüşmek	
için	zaman	kısıtlı.	

Oturum	Başkanı:	

Davetiniz	 için	 komisyonumuz	 adına	 teşekkür	 ediyo‐
rum	ve	sözü	Azmani	Bey’e	veriyorum.	

Sn.	Malik	Azmani	(VVD,	komisyon	üyesi):	

Geçtiğimiz	yaz	döneminde	Türkiye’de	olanları	gördük.	
Hem	 hükûmet	 hem	 de	 muhalefet	 darbeyi	 terör	 örgütü	
FETÖ’nün	yaptığını	söylüyorlar.	Fakat	bu	tanımlama	bana	ait	
değil.	 Türkiye’de	 bu	 şekilde	 tanımlanıyor.	 Ve	 bunlar	 PKK,	
Boko	Haram	ve	DAEŞ	ile	aynı	kefeye	konuluyor.	Sizin	kuru‐
munuz	bu	konuda	ne	düşünüyor?	Ve	Fethullah	Gülen’e	sem‐
pati	duyan	Türk	kökenliler	hakkında	ne	düşünüyor?	

Sn.	Erim	Uğurlu	(HTF):	

Kısaca	anlatmaya	çalışacağım.	Saydığınız	örgütler	Hol‐
landa	tarafından	da	terör	örgütü	olarak	kabul	edilmektedir.	
Yalnız	FETÖ	Hollanda’da	terör	örgütü	olarak	görülmüyor.	Bu	
konuda	görüş	belirtemem.	Lakin	15	Temmuz	sonrası	Türki‐
ye	bir	hayli	zor	günler	geçirdi.	Bunu	diğer	kurum	temsilcileri	
de	 belirttiler.	 Parlamento	 bombalandı	 ve	 suçsuz	 insanlar	



Gesprek TFN en commissie voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid 22	

öldürüldü.	Çok	acı	bir	olaydı.	Birçok	Hollandalı	Türk	o	anda	
Türkiye’ye	tatile	gidiyorlardı	ve	bazıları	Türkiye’ye	yetişmiş‐
lerdi.	Yani	onlar	da	zor	günler	geçirdiler	veyahut	en	azından	
akrabaları	geçirdi.	Herkes	çok	endişeliydi.	Hollanda’ya	döne‐
cek	olursak,	biz	hangi	kurumların	onlardan	olup	olmadığını	
gösteremeyiz.	 Biz	 de	 sizin	 gibi	 medyadan	 takip	 ediyoruz.	
Türk	medyasında	ise	bazı	kurumlar	gösteriliyor.	Ama	bunla‐
rın	açıklığa	kavuşması	için	zamana	ihtiyaç	var.	Hollanda’daki	
FETÖ	veya	Hizmet	ile	sorunumuz	yok.	Üyelerimiz	içerisinde	
de	 bu	 konuda	 sorunlar	 yaşanmadı.	 Çünkü	 biz	 olaylardan	
sonra	hem	basın	bildirileriyle	hem	de	toplantılar	düzenleye‐
rek	 insanlarımızı	sükûnete	davet	ettik.	Bunu	her	zaman	ya‐
pıyoruz.	Sadece	15	Temmuz	meselesinde	değil,	başka	konu‐
larda	da	yapıyoruz.	Başkanımızın	da	söylediği	gibi	bu	sorun‐
lar	Hollanda	medyası	veya	politikası	tarafından	buraya	taşı‐
nıyor.	Ve	daha	sonra	herhangi	bir	komisyonda	bizden	hesap	
verilmesi	bekleniyor.		

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

İzninizle	 ekleme	 yapmak	 istiyorum.	 Türkiye’de	 olup	
bitenler	 bize	 göre	 orada	 kalmalı.	 Tabii	 ki	 duygusal	 bağları‐
mız	var.	Darbe	 teşebbüsünde	bulunanlar	kanunlar	 çerçeve‐
sinde	 en	 ağır	 şekilde	 cezalandırılmalılar.	 Yani	 bu	 olayı	 gör‐
mezden	gelmemelisiniz.	Aynı	 zamanda	destekçilerinin	 fazla	
olduğunu	düşünmeyin.		

Türk	Federasyon	olaylardan	hemen	sonra	üye	dernek‐
lerini	iki	ateş	arasında	kalmamaları	hususunda	uyardı.	Çün‐
kü	bir	tarafta	darbeyi	engellediğini	söyleyen	bir	grup	da	var‐
dı.	Bu	arada	şunu	da	bilmek	gerekir.	
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Türk	 halkı	 darbeyi	 engelledi,	 Türk	 siyaseti	 değil.	 Bu‐
nun	iyi	bilinmesi	gerekir.	Çünkü	darbeye	herkes	karşıydı.	Biz	
ne	yaptık?	Herkese	evden	dışarı	çıkmamasını	söyledik.	Çün‐
kü	 insanlar	 sokakta	 darbeyi	 protesto	 ediyorlardı.	 “Bunun	
yeri	burası	değil.”	dedim.		

Bize	göre	bu	çok	açıktır.	Türkiye’de	her	gün	 insan	öl‐
düren	terör	örgütü	konusu	da	buraya	taşınıyor.	Son	24	ayda	
3	defa	Hollanda	Türk	Federasyonuna	bağlı	binalarımıza	sal‐
dırı	 yapıldı.	 Molotof	 kokteyli	 ile	 bıçaklarla	 ve	 tabancalarla.	
Bunları	 hiç	 dile	 getirmedik.	 Çünkü	 provoke	 etmek	 isteyen	
gençlerin	 harekete	 geçmesini	 istemedik.	 Bunların	 örnekleri	
var.	İsterseniz	Dordrecht	şehrindeki	saldırının	görüntülerini	
sizlere	 gösterebilirim.	 40	 kişiden	oluşan	 bir	 grup	 içeri	 giri‐
yor	 ve	 orada	 iftar	 yemeği	 hazırlayan	 5	 kişiye	 saldırıyorlar.	
Bıçaklarla	 ve	 tabancalarla.	 Sizlere	 bunu	 gösterebilirim.	 O	
görüntüleri	 basına	 vermedik,	 çünkü	 provokasyona	 sebep	
olmak	 istemedik.	 Bu	 tip	 konularda	 dikkatli	 davranıyoruz.	
Öte	 yandan	 herkes	 tehdit	 edildiğini	 söylüyor.	 Biz	 tehdit	
edilmiyoruz,	 biz	 bizzat	 yaşıyoruz	 bunları.	 Bunun	 bitmesi	
gerekiyor	 ve	 bunu	 sadece	 birlikte	 başarabiliriz.	 Hollanda	
medyası	ve	politikası	yapılması	gerekenleri	yapsın.	Güvenlik	
hepimiz	için	geçerlidir.	Bunları	eklemek	istedim.		

Oturum	Başkanı:	

Teşekkürler,	sorusu	olan	iki	komisyon	üyesi	sorularını	
sordular.	Meenen	Bey	ek	sorusu	olduğunu	bildirmişti.	Daha	
sonra	Sayın	Öztürk	ve	Marcouch.	Sıralama	bu	şekilde	olacak.	
Sözü	Sayın	Meenen’a	veriyorum.		
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Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi):	

Derneğinizin	 kültürel	 karakterinden	 söz	 ettiniz.	 Ama	
bu	çok	geniş	bir	kavram.	Bu	“kültür”	politik	de	olabilir	mi?		

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Ben	siyasallaştırılmamış	bir	kültür	anlayışından	söz	et‐
tim.		

Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi):	

	“Siyasallaştırılmamış”	 mı?	 Bu,	 şu	 anlama	 mı	 geliyor?	
Derneğinizde	insanların	eş	cinsel	veya	inançsız	olmasına	izin	
veriliyor	 mu?	 Bu	 konular	 belki	 sizin	 söz	 ettiğiniz	 kültürle	
çelişkilidir.	Bu	söylediklerime	izin	veriliyor	mu?		

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Çok	 dürüstçe	 ifade	 ediyorum;	 kültürün	 bunu	 kaldıra‐
bilmesi	de	gerekir.	Başka	bir	cinsel	tercih	o	insanın	hakkıdır.	
O	insan	nereye	gitmesi	gerektiğini	bilir;	bu	kendisinin	kabul	
edildiği	bir	 yer	olması	gerekir.	Bizim	kurumumuzun	bunun	
için	zamana	ihtiyacı	var.	Ama	iş	yerinde	bu	insanlarla	soru‐
num	yok.	

Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi):	

Ama	aynı	 zamanda	her	 şeyin	Hollanda	hukuk	devleti‐
nin	 çerçevesi	 içerisinde	 olması	 gerektiğini	 söylüyorsunuz.	
Değişik	cinsel	tercihi	olanların	sizin	derneğinize	üye	olama‐
yacağını	mı	söylüyorsunuz?		
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bunu	 söylemedim.	Herkes	üye	olabilir.	 Türk	olmama‐
nıza	rağmen	siz	de	olabilirsiniz.		

Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi):	

Olabilir,	kulağa	hoş	geliyor.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bu	sorun	değil.	

Oturum	Başkanı:	

Sayın	Gedik,	söz	sizde.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Cevabım:	Sorun	değil.	

Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi):	

Ama	 aynı	 zamanda	 o	 insanların	 kendilerini	 güvende	
hissetmediklerini	söylüyorsunuz.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Sayın	Meenen,	ben	 şunu	anlatmaya	 çalışıyorum:	Türk	
Federasyonun	 başkanı	 olarak	 ben	 de	 bir	 terör	 örgütünün	
kongresine	 gitmezdim.	 Çünkü	 kendimi	 güvende	 hissetmem	
gerekir.	 Buradaki	 kasıt	 fiziki	 güvenlik	 değil,	 aynı	 zamanda	
ruhen	 de	 güvende	 hissetmek	 gerekir.	 Beni	 kabul	 etmeleri	
gerekir.	Bize	herkes	gelebilir,	ama	onların	güvenliğini	sağla‐
yabilmem	gerekir.	Ve	bunun	için	zamana	ihtiyaç	vardır.		Ama	
cevabım	“Hayır.”	değil.	
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Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi):	

Anlıyorum.	Siz	güvenlikleri	konusunda	daha	o	noktaya	
gelmediğinizi	 söylüyorsunuz.	 Peki,	 o	 noktaya	ulaşabilmeniz	
için	kurum	olarak	neler	yapıyorsunuz?		

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Ne	 mi	 yapıyoruz?	 Normal	 etkinliklerimizi	 yapıyoruz.	
Eş	cinsellerin	kabul	görmesi	için	özel	bir	etkinlik	hiç	organi‐
ze	 etmedik.	 Hiç	 aklımıza	 da	 gelmedi	 doğrusu.	 Bir	 ihtimal	
bundan	 sonra	 düşünülebilir.	 Yaptığımız	 etkinliklerde	 daha	
öncelikli	konular	var.	Şu	andaki	öncelik	ülkedeki	Türk	genç‐
lerinin	 sorunları.	 Bu	 öncelik	 yanlış	 olabilir,	 ama	 her	 kuru‐
mun	kendine	göre	öncelik	tanıdığı	konular	var.		

Sn.	Paul	Meenen	(D66,	komisyon	üyesi)	

Hollanda	İstihbarat	ve	Güvenlik	Teşkilatına	(AIVD)	gö‐
re	 sizin	 etkinlikleriniz	 entegrasyona	 ters	 düşebiliyor.	 Bunu	
şimdi	daha	iyi	anlıyorum.	Yani	toplumdaki	eş	cinsel	gençler	
sizin	 kapınızı	 çalamıyorlar.	 Onların	 bu	 toplumda	 yaşayabil‐
meleri	için	bir	çaba	da	gösterilmiyor.	Yani	yaptığınız	sadece	
Türk	toplumunu	korumak.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Güvenlik	derken	bunu	kastediyordum.	Bu	insanlar	ka‐
pımızı	 çalabilmeliler.	Buradan	onlara	sesleniyorum.	Her	za‐
man	 gelebilirler.	 Daha	 açık	 şekilde	 ifade	 etmek	 mümkün	
değil.	
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Oturum	Başkanı:	

Teşekkürler.	Sözü	Sayın	Öztürk’e	veriyorum.	

Sn.	Selçuk	Öztürk	(DENK,	komisyon	üyesi):	

Provokasyonlara	maruz	 kalıyorsunuz.	 Bazı	 binalarını‐
za	saldırılar	yapıldı.	Yeni	nesilden	birisiniz	ve	çok	değişiklik‐
ler	yaptınız.	Buna	rağmen	medyada	ve	politikada	düşmanca	
davranışlar	görüyorsunuz.	Her	şeyi	deniyorsunuz.	Ve	Uğurlu	
Bey	bizleri	davet	bile	etti.		

Bakalım	 bu	 davete	 katılmaya	 cesareti	 olan	 vekil	 var	
mı?	Katılırlarsa	çok	sevinirim.	Kurumunuza	yapıştırılan	eti‐
ketin	ne	zaman	yok	olacağını	düşünüyorsunuz?	Ve	bu	konu‐
da	politikacılar	yani	biz	ne	yapabiliriz?	Mesela	“sorgulamak”	
yerine	 sizi	 “dinlemek?”	 Çünkü	 Sayın	Meenen’e	 göre	 sizi	 sa‐
dece	Güvenlik	Teşkilatı	“dinliyor”...	

Sn.	Linda	Voortman	(GroenLinks,	komisyon	üyesi):	

Yorum	yapmak	istiyorum.	

Oturum	Başkanı:	

Buyurun.	

Sn.	Linda	Voortman	(GroenLinks,	komisyon	üyesi):	

Sayın	 Meenen	 bu	 sözleri	 Öztürk	 Bey’in	 anlattığı	 gibi	
söylemedi.	

Oturum	Başkanı:	

İsterseniz	Sayın	Öztürk’ün	sorduğu	soruya	geçelim.	Bir	
saptama	 yapıldı..	 Burada	 sorgulamak	 gibi	 bir	 durumun	 söz	
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konusu	olmadığını	daha	önce	de	belirtmiştik.	Amacımız	ke‐
sinlikle	bu	değil.	Buyurun,	soruya	cevap	verebilirsiniz.		

Sn.	Erim	Uğurlu	(HTF):	

Teşekkürler.	Az	önce	yaptığım	davet	herkes	için	geçer‐
lidir.	 Bütün	 Meclis	 üyeleri	 davetlidir.	 Politikaya	 dönecek	
olursak,	yapıştırılan	etiketi	çıkarmak	maalesef	çok	zor,	ama	
elimizden	 geleni	 yapıyoruz.	 Geçtiğimiz	 günlerde	bazı	 şehir‐
lerin	belediye	başkanlarını	ziyaret	ettik.	Ve	onların	soruları‐
na	cevap	verdik.		

Çünkü	 hakkımızdaki	 bilgisizliği	 gidermek	 istiyoruz.	
Önümüzdeki	aylarda	yerel	politikacılara	da	ziyaretler	olacak.	
Kendimizi	onlara	da	iyi	ifade	etmek	istiyoruz.	Bunu	önemsi‐
yoruz	ve	zaten	o	nedenle	de	buradayız.		

Buradaki	bilgi	eksikliğini	yok	etmek	ve	“Hollanda	Türk	
Federasyon	 nedir	 ve	 neler	 yapıyor	 gibi.”	 sorulara	 cevap	
vermek	 için.	Bazı	örnekler	verildi,	 içine	kapanan	bir	kurum	
hakkında.	Bu	yıllar	önceydi.	Ama	artık	genç	bir	nesil	yöneti‐
mi	 devraldı	 ve	 arkadaşlar	 tüm	 sorularınıza	 cevap	 vermeye	
hazırlar.	Bu	konuda	çok	açığız	ve	sizden	de	aynısını	bekliyo‐
ruz.	Etiketi	yok	etmek	için	yardımınıza	ihtiyacımız	var.		

Oturum	Başkanı:	

Ek	sorunuz	mu	var?	

Sn.	Selçuk	Öztürk	(DENK,	komisyon	üyesi):	

Evet.	Yerel	politikada	VVD	Partisinde	kendiniz	de	aktif	
olmuştunuz.	Yerel	politika	size	bağlı	derneklerle	yeterince	iş	
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birliği	yapıyor	mu?	Ülkesel	politikanın	ve	medya	tarafından	
yönlendirmenin	aksine?		

Sn.	Erim	Uğurlu	(HTF):	

Söylediğiniz	 gibi	 Amsterdam‐Noord	 bölgesinde	 VVD	
Partisi	adına	yerel	mecliste	bulundum.	2006	yılında	seçildim	
ve	 o	 dönemlerde	 de	 Türk	 toplumu	 zor	 anlar	 yaşıyordu.	
Ayaan	 Hirsi	 Ali’nin	 söylemleri	 Türk	 toplumunda	 tepkilere	
neden	 oluyordu.	 VVD	 Partisindeki	 encümen	 üyeleri	 de	 bu	
konular	hakkında	bilgisizdi	ve	bu	yüzden	bu	partiye	girmeyi	
tercih	 ettim.	 Birçok	 toplantıda	 kurumumuzun	 ne	 olduğunu	
ve	neler	yaptığını	anlattım.	Sayın	Marcouch	o	dönemde	bu‐
lunduğumuz	bölgede	memurdu	ve	bizi	defalarca	ziyaret	etti.	
Yerel	 düzeyde	 çözümler	 basitti	 ve	 çözüldüler.	 Şimdi	 sıra	
Lahey’de.	

Oturum	Başkanı:	

Teşekkürler,	Marcouch	Bey’in	de	sorusu	olacaktı.	Daha	
sonra	 sıra	 Sayın	 Voortman’da.	 Zamanın	 sonuna	 geliyoruz	
ama	bu	oturumun	doğru	şekilde	ilerlemesi	gerekiyor.		

Sn.	Ahmed	Marcouch	(PvdA,	komisyon	üyesi)	

Teşekkürler.	 Evet,	 doğrudur,	 ben	 yıllarca	 Amsterdam	
Zeeburgerdijk’te	 bulundum.	 Bugünkü	 görüşmemizin	 amacı	
bazı	sorunların	sebeplerini	bulmak	ve	bunların	getirdiği	so‐
nuçları	öğrenmek.	Türk	toplumunda	gerginlikler	görüyorum.	
Notlarınızda	 İslamofobiden	 söz	 ediyorsunuz	 ve	 hükûmetin	
bunu	 ciddiye	 almasını	 söylüyorsunuz.	 Siz	milliyetçi	 bir	 ku‐
rumsunuz.	Ve	kurumunuzun	tehdit	ve	provokasyonlara	ma‐
ruz	kaldığını	söylediniz.	Ama	başka	gruplar	da	provokasyon‐
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ların	kurbanı	oluyor.	Buna	rağmen	sizin	bu	gruplar	hakkın‐
daki	endişelerinizi	hiç	duymadım.	Nedir	endişeleriniz?	Türk‐
ler	 arasında	milliyetçiliğin	 artması	 konusunun	 getirdiği	 so‐
runlarla	ilgili	endişeleriniz	nelerdir?	Bu	insanlar	Hollanda’ya	
sırtını	 çevirmekteler.	 Ve	 saldırılara	 dönüşen	 gerginlikler	
hakkındaki	endişeleriniz	nedir?	Bu	konu	hakkında	sizden	bir	
şeyler	duymak	isterim.	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Bu	konuda	çok	açığım	ve	fikirlerimiz	tutarlı.	Kimsenin	
başka	fikirlere	sahip	olan	insanlara	saldırmaya	hakkı	yoktur.	
Bu	 konuda	 hep	 açık	 olduk.	 Ve	 yerel	 yönetimler	 bu	 konuda	
bizimle	çalışarak	çok	faydalandılar.	Ama	bir	sorun	daha	var:	
sadece	 gerektiğinde	 bizim	 kapımızı	 çalıyorlar.	 “Gerekmedi‐
ğinde	de	 gelin.”	 ve	 “Arayı	 açmayalım.”	 diye	 hep	 söylüyoruz	
oysa	ki.			

Evet,	 tehdit	 edildik,	 saldırılara	 uğradık.	 Hatta	 bunlar‐
dan	bir	 tanesi	çok	daha	ciddiydi.	Eğer	yangın	büyüseydi	bi‐
nanın	 üzerinde	 yaşlılara	 ait	 40	 daire	 var..	 Ne	 olabileceğini	
hesaplayabilirsiniz.	Bunları	yaşayan	bir	 insan	bu	konu	hak‐
kında	çok	kesin	fikirlere	sahip	olur.	Bunu	tekrar	hatırlatmak	
istiyorum:	Türk	Federasyon	25	yıl	 önceki	 federasyon	değil.	
Biz	yeni	yönetim	olarak	şunu	söyledik;	önceki	yönetim	hep	
kapıları	 açmaya	 çalışan	 bir	 yola	 girmişti.	 Biz	 ise	 kendimize	
üç	yol	çizdik.	

Birincisi;	 Türk	 Federasyon	 diğer	 Türk	 kurumlarıyla	
yakınlaşmalıdır.	 Biz	 birbirimizin	 sadece	 ismini	 biliyorduk,	
ama	 gerektiğinde	 birlikte	 hareket	 edebilmeliydik.	 Bu	 çok	
önemli.	 Gerginliği	 gidermek	 için	 kurumlar	 arası	 diyaloğa	
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ihtiyaç	var	ve	bu	diyalog	gerçekleşiyor.	Bunu	garanti	edebili‐
rim.	

İkincisi;	Türk	Federasyon	kim	olduğunu	Hollanda	top‐
lumunun	tamamına	anlatması	gerekir.	 İnsanların	siyasal	ön	
yargılarla	Türk	Federasyonuna	bakması	bizi	bıktırdı.	Bunun	
durması	 gerekiyor.	 Birbirimizi	 tanımamız	 ve	 birlikte	 çalış‐
mamız	gerekiyor.	İşte	bu	nedenlerle	diğer	Türk	kurumlarıyla	
iyi	 bir	 diyalog	 içerisindeyiz.	 Ve	 diğer	 çatı	 kuruluşlarıyla	 da	
bu	konuları	görüşüyoruz.	Ama	çözümü	her	zaman	kendinde	
araman	gerekir.	

Üçüncüsü	 ise;	 Türk	 Federasyon	 kendini	 duygusal	 ha‐
reketlerden	 uzak	 tuttu.	 Ve	 harekete	 geçmeden	 önce	 bunun	
yaşadığımız	topluma	faydası	var	mı	diye	kendimize	soruyo‐
ruz.	Yeterli	mi?	

Oturum	Başkanı:	

Teşekkürler.	 Başka	 sorunuz	 var	 mı?	 Zaman	 geçiyor,	
çok	kısa	bir	soru	lütfen.	

Sn.	Ahmed	Marcouch	(PvdA,	komisyon	üyesi)	

Düzgüsel	 terimlerle	 anlatıyorsunuz.	 Milliyetçi	 bir	 ku‐
rum	 olduğunuzu	 söylüyorsunuz.	Milliyetçiliğin	 gençler	 ara‐
sında	problemli	bir	şekilde	arttığını	görmekteyiz.	Bu	konuda	
kendi	 rolünüze	 çok	 az	 bakıyorsunuz.	 Başka	 Türk	 kurumla‐
rıyla	 diyalog	 hâlinde	 olduğunuzu	 söylüyorsunuz.	 Ama	 ger‐
ginlikler	 özellikle	 tabularda	 gerçekleşiyor.	Kürt	meselesi	 ve	
Ermeni	meselesi	 gibi.	Tabii	 ki	 fikir	 farklılığı	 olabilir	 ama	 şu	
anda	 kavgaya	 dönüşüyor.	 Sizden	 somut	 olarak	 buna	 nasıl	
baktığınızı	duymak	istiyorum,	çünkü	gördüğümüz	gerginlik‐
ler	bunlar.		
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Çok	net	söylüyorum:	terörden	uzak	duran	her	kurumla	
masaya	oturabiliriz.	İster	Türk	ister	Hollanda	kurumu	olsun.	
Terörden	 uzak	 durduğunu	 ifade	 eden	 her	 kurumla	 görüşü‐
rüz.		

Oturum	Başkanı:	

Teşekkürler.	Son	olarak	Sayın	Voortman.	

Sn.	Linda	Voortman	(GroenLinks,	komisyon	üyesi):	

Başka	kurumlarla	köprüler	kurma	konusunda	soruyo‐
rum.	 Bu	 sabah	 Hak‐der	 kurumundan	 da	 bir	 yönetici	 bura‐
daydı.	 Üyelerinin	 Türk	 hükûmeti	 tarafından	 korkutulmaya	
çalışıldığını	 söyledi.	 Örneğin	 o	 derneğe	 üye	 oldukları	 için	
gümrükte	sorgulandıklarını	ifade	ettiler.	Bu	sizin	veya	üyele‐
rinizin	başına	da	geliyor	mu?	Ve	bunun	başkalarının	başına	
gelmesi	hakkında	ne	düşünüyorsunuz?	

Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Böyle	bir	şey	olmuşsa	bu	onaylanamaz.	Ve	bizim	Türk	
hükûmetine	ve	kurumlarına	mesafemiz	sadece	resmî	boyut‐
tadır.	 Gerekliyse	 bir	 araya	 gelebiliriz,	 ama	 bizden	 hesap	
sormaları	gibi	bir	durum	söz	konusu	olamaz.	

Oturum	Başkanı:	

Geldiğiniz	için	ikinize	de	çok	teşekkür	ediyorum.	Kısa‐
ca	son	olarak	buyurun	Sayın	Gedik.	
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Sn.	Murat	Gedik	(HTF):	

Kısaca	 ifade	 etmek	 istiyorum.	 Hep	 entegrasyondan,	
eşitlikten	ve	eşit	katılımdan	söz	ediyoruz.	Bu	konuda	inisiya‐
tifin	bizim	tarafımızdan	gelmesi	konusunda	kendimi	sorum‐
lu	hissediyorum.		

Yani	 Türk	 tarafından.	 Ama	 karşılıklı	 olması	 gerekiyor	
ve	 bu	 henüz	 olmuyor.	 Örneğin	Motivaction	 araştırması.	 Bu	
bizlere	çok	acı	veriyor.	Tabii	ki	mücadeleyi	bırakmayacağız.	
Ve	şundan	korkuyorum.	Şu	anda	olanlar...	Ve	umarım	yanılı‐
yorumdur.	Türklerle	 ilgili	 her	 şey	düne	 kadar	 iyi	 gidiyordu	
ama	 bir	 anda	 her	 şey	 değişmiş	 oldu.	 Öyle	 hissediyorum	 ki	
sanki	genel	seçimler	yaklaştıkça,	bizler	seçimlere	alet	edile‐
rek	kötüye	kullanılıyoruz.	Bu	sözcüğü	kullandığım	için	özür	
dilerim	ama	kullanılabilecek	başka	bir	sözcük	yok.	Bu	konu‐
da	 çok	 endişeliyim.	 Lütfen	 bu	 söylediğimi	 de	 fikirlerinize	
dâhil	ediniz.	Teşekkür	ederim.		

Oturum	Başkanı:	

İkinize	de	buraya	geldiğiniz	 için	ve	verdiğiniz	açık	ce‐
vaplar	 için	 teşekkür	 etmek	 istiyorum.	 Sanırım	 komisyon	
üyeleri	sizinle	muhakkak	irtibata	geçeceklerdir.	Bu	mantıklı	
olur.		

Teşekkür	ederim.	
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Inleiding	

Dit	 boek	 is	 het	 verslag	 van	 de	 gesprekken	 tussen	 de	
vaste	commissie	voor	Sociale	Zaken	en	Werkgelegenheid	en	
de	 bestuursleden	 van	de	Turkse	 Federatie	Nederland,	 naar	
aanleiding	van	de	uitnodiging	van	de	 commissie	 om	vooral	
de	 mening	 van	 de	 bestuursleden	 over	 de	 gevolgen	 van	 de	
mislukte	 couppoging	 in	 Turkije	 van	 15	 juli	 2016	 op	 de	
Turkse	samenleving	 in	Nederland	te	willen	horen.	Dit	werk	
bevat	 de	 gesprekken	 tussen	 bestuursleden	 van	 de	 Turkse	
Federatie	 Nederland	 en	 de	 leden	 van	 de	 bovengenoemde	
commissie.	

Turkse	 Federatie	 Nederland	 werd	 tijdens	 deze	
gesprekken	 op	 10	 oktober	 2016	 vertegenwoordigt	 door	
voorzitter	 de	 heer	 Murat	 Gedik	 en	 algemeen‐secretaris	 de	
heer	Erim	Uğurlu.	
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10	Oktober	2016		

Gesprek	TFN	en	commissie	voor	Sociale		
Zaken	en	Werkgelegenheid	

Tweede	Kamer	der	Staten‐Generaal	

Verslag	hoorzitting	Integratiebeleid	

De	 vaste	 commissie	 voor	 Sociale	 Zaken	 en	
Werkgelegenheid	 heeft	 op	 10	 oktober	 2016	 gesprekken	
gevoerd	over	in	Nederland	opererende	Turkse	en/of	Turks‐
Nederlandse	organisaties.	

De	voorzitter	van	de	commissie:		

Van	der	Burg	

De	griffier	van	de	commissie:		

Post	

Commissieleden:		

De	heer	Azmani	(VVD),	de	heer	Pieter	Heerma	(CDA),	
mevrouw	Karabulut	(SP),	de	heer	Marcouch	(PvdA),	de	heer	
Van	 Meenen	 (D66),	 de	 heer	 Öztürk	 (Denk)	 en	 mevrouw	
Voortman	(GroenLinks)	

Turkse	Federatie	Nederland:		

De	heer	E.	Uğurlu	en	de	heer	M.	Gedik	
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De	Voorzitter:	

Goedemiddag,	 mijnheer	 Gedik	 en	 mijnheer	 Uğurlu.	
Welkom.	Fijn	dat	u	vandaag	gekomen	bent.	Mijnheer	Gedik,	
u	 bent	 voorzitter	 van	 de	 Turkse	 Federatie	 Nederland.	
Mijnheer	 Uğurlu,	 u	 bent	 lid	 van	 de	 raad	 van	 bestuur	 van	
diezelfde	organisatie.	Hoewel	wij	vandaag	in	de	Enquêtezaal	
van	 de	 Tweede	 Kamer	 zitten,	 houden	 wij	 vandaag	 geen	
gesprekken	 onder	 ede.	 Bij	 een	 normale	 enquête	 is	 dat	wel	
het	geval,	maar	hierbij	is	dat	absoluut	niet	het	geval.	Het	doel	
van	de	gesprekken	van	vandaag	is	tweeledig:	inzicht	krijgen	
in	de	gevolgen	van	de	recente	gebeurtenissen	in	Turkije	voor	
Turks‐Nederlandse	 burgers	 en/of	 organisaties	 en	 inzicht	
krijgen	 in	 de	 rol	 van	 die	 organisaties	 in	 de	 Nederlandse	
samenleving.	

De	 hier	 aanwezige	 Kamerleden	 hebben	 met	 elkaar	
afgesproken	dat	een	koppel	Kamerleden	het	voortouw	heeft	
bij	het	stellen	van	vragen.	Ik	geef	het	woord	daarvoor	aan	de	
leden	Karabulut	en	Azmani,	die	u	namens	de	hele	commissie	
een	 aantal	 vragen	 zullen	 voorleggen.	 Daarna	 kunnen	 de	
andere	leden	aanvullende	vragen	stellen.	

Ik	 heb	 begrepen	 dat	 de	 heer	 Azmani	 begint	 met	 het	
stellen	van	een	vraag.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Goedemiddag,	mijnheer	Uğurlu	en	mijnheer	Gedik.	De	
eerste	 vraag	 die	 wij	 aan	 eenieder	 stellen,	 is	 waar	 hun	
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organisatie	voor	staat.	Kunt	u	toelichten	wat	het	doel	van	uw	
organisatie	is,	met	wie	u	relaties	onderhoudt	et	cetera?	

De	heer	Gedik:	

Allereerst	 wil	 ik	 u	 danken	 voor	 uw	 uitnodiging.	 De	
Turkse	 Federatie	 Nederland	 is	 een	 overkoepelende	
organisatie	in	Nederland	die	al	ruim	30	jaar	bestaat.	Bij	onze	
organisatie	 zijn	 tientallen	 organisaties,	 stichtingen	 en	
verenigingen	 uit	 het	 hele	 land	 aangesloten.	 Ik	 heb	 het	 dan	
puur	 over	 organisaties	 die	 formeel	 zijn	 opgericht	 en	 een	
eigen	 pand	 hebben.	 Onze	 werkzaamheden	 zijn	 puur	 op	
cultuur	 gericht.	 Natuurlijk	 hebben	 wij	 weleens	 contacten	
met	Turkije;	die	vraag	zult	u	mij	nog	wel	stellen.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Wat	zijn	uw	doelstellingen?	

De	heer	Gedik:	

Onze	 doelstelling	 is	 heel	 makkelijk:	 het	 bevorderen	
van	integratie,	emancipatie	en	participatie	in	Nederland	met	
behoud	 van	 de	 eigen	 cultuur.	 Daar	 hechten	 wij	 heel	 veel	
waarde	aan.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Kunt	u	dat	 laatste	toelichten?	Wat	moeten	wij	precies	
verstaan	onder	"behoud	van	de	eigen	cultuur"?	

De	heer	Gedik:	

Wij	 zijn	 van	 Turkse	 origine.	 Wij	 hebben	 een	 Turkse	
achtergrond	 en	 een	 islamitische	 geloofsovertuiging.	 Wij	
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proberen	 het	 culturele	 erfgoed	 zo	 goed	 mogelijk	 over	 te	
dragen	aan	onze	nakomelingen,	opdat	het	wordt	bewaard.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Indien	 leden	 van	 uw	 achterban	 daar	 een	 iets	 andere	
invulling	 aan	 zouden	willen	 geven,	 bijvoorbeeld	 vanuit	 een	
andere	 religieuze	 identiteit	 of	 vanuit	 een	 andere	 seksuele	
voorkeur,	 staat	 u	 dat	 dan	 toe?	Met	 andere	woorden:	 is	 die	
eigen	 cultuur	 strak	 geregeld,	 of	 zegt	 u	 dat	 Nederland	 een	
land	 is	waarin	er	diversiteit	 is,	waarin	man	en	vrouw	gelijk	
zijn,	 waarin	 homoseksuelen	 en	 heteroseksuelen	 gelijk	 zijn	
en	waarin	u	Nederlander	bent?	Is	dat	waar	u	zich	voor	inzet?	

De	heer	Gedik:	

Wij	zijn	Nederlanders.	Dat	wil	ik	even	onderstrepen.	Ik	
ben	 in	 Nijmegen	 geboren	 en	 in	 Nederland	 opgegroeid.	Wij	
hechten	 heel	 veel	 waarde	 aan	 de	 in	 Nederland	 geldende	
normen	en	waarden	en	wet‐	en	regelgeving.	Daaraan	willen	
wij	ons	aanpassen	en	daar	doen	wij	ook	alles	voor.	Dat	kunt	
u	zien	aan	onze	activiteiten.	Mochten	nieuwe	generaties	een	
andere	 blik	 hebben	 op	 de	 doelstelling	 van	 onze	 Federatie,	
dan	 staan	 wij	 daarvoor	 open.	 Ons	 huidige	 bestuur	 bestaat	
bijvoorbeeld	 voornamelijk	 uit	 mensen	 uit	 de	 tweede	 en	
derde	 generatie.	 Deze	 mensen	 beheersen	 de	 Nederlandse	
taal	goed	en	hebben	een	goede	opleiding	gehad.	Wij	hebben	
acht	 bestuursleden	 van	 wie	 er	 vijf	 een	 soort	 hbo‐
masteropleiding	hebben	genoten.	Zij	zijn	hier	bijna	allemaal	
geboren	en	opgegroeid	en	accepteren	dus	ook	alles.	Als	wij	
de	 normen	 en	waarden	niet	meer	 zouden	 respecteren,	 zou	
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dat	onze	dood	zijn.	Wij	accepteren	dus	alles	wat	hier	geldt.	U	
kunt	dat	ook	zien	als	u	onze	vereniging	volgt	in	de	media.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Daar	 komen	 wij	 zo	 meteen	 ongetwijfeld	 nog	
uitgebreider	over	te	spreken.	De	aanleiding	voor	dit	gesprek	
zijn	 de	 Turkse	 spanningen	 veroorzaakt	 door	 de	 mislukte	
coup	 in	Turkije.	Die	werden	vervolgens	 geëxporteerd	naar,	
of	 geïmporteerd	 —	 het	 is	 maar	 hoe	 je	 het	 ziet	 —	 in	
Nederland.	Wat	hebben	uw	organisatie	en	uw	leden	daarvan	
gemerkt?	

De	heer	Gedik:	

De	Turkse	Federatie	Nederland	heeft	 natuurlijk	 roots	
in	 Turkije,	 zij	 heeft	 natuurlijk	 een	 binding	 met	 Turkije.	
Natuurlijk	 zijn	 er	 contacten	 met	 Turkije,	 op	 sociaal	 en	
cultureel	gebied,	maar	ook	via	familie.	Één	ding	moet	echter	
heel	duidelijk	zijn.	Wij	zijn	altijd	tegen	de	import	van	Turkse	
politiek	 en	 de	 ongeregeldheden	 daar	 geweest.	Wij	 doen	 er	
alles	 aan	 om	 die	 niet	 hiernaartoe	 te	 halen.	 Uit	 onze	
persberichten	 en	uit	 hetgeen	waarvoor	wij	 staan,	 blijkt	dat	
heel	duidelijk.	Helaas	is	op	15	juli	2016	geprobeerd	om	een	
coup	 te	plegen.	Gelukkig	 is	dat	niet	gelukt.	Wij	 staan	voluit	
achter	 de	 democratie.	 De	 poging	 om	 een	 coup	 te	 plegen	
moest	 en	 is	 tegen	 de	 grond	 geslagen,	 maar	 wij	 zetten	
weleens	vraagtekens	bij	hetgeen	er	daarna	is	gebeurd.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Ik	wil	 toch	nog	even	kijken	naar	de	organisatie	en	de	
organisatiestructuur.	 Kunt	 u	 uw	 relatie	 met	 Turkije	 iets	
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meer	 toelichten?	 In	 het	 begin	 maakte	 u	 hierover	
verschillende	opmerkingen.	

De	heer	Gedik:	

Alle	 Turkse	 organisaties	 hebben	 roots	 in	 Turkije.	
Daarover	moet	men	open	en	eerlijk	zijn.	Wij	ook.	Wij	zijn	een	
nationalistische	organisatie	waarbij	het	nationalisme	berust	
op	 cultuur.	 Dat	 wil	 ik	 wel	 even	 genuanceerd	 hebben.	 Ons	
nationalisme	 is	 gelukkig	 niet	 het	 nationalisme	 waarbij	
mensen	met	een	andere	etnische	afkomst	of	religie	worden	
uitgestoten.		

Dat	 wil	 ik	 even	 helder	 hebben.	 Ons	 nationalisme	
berust	 op	 het	 behoud	 van	 de	 eigen	 identiteit.	 Wij	 zien	 de	
heer	Atatürk	als	de	grondlegger	van	onze	organisatie.	Dat	is	
de	grote	voorman	van	onze	organisatie.	Met	die	gedachte	is	
onze	organisatie	30,	40	jaar	geleden	opgericht,	maar	met	de	
tijd	 verwatert	 dat	 natuurlijk.	 Men	 richt	 zich	 nu	 meer	 op	
andere	 dingen:	 hoe	 kunnen	 wij	 de	 emancipatie	 oppakken,	
hoe	kunnen	wij	de	werkloosheid	onder	de	Turkse	 jongeren	
wegwerken,	hoe	kunnen	wij	voorkomen	dat	Turkse	jongeren	
in	de	criminaliteit	belanden?	Gelukkig	 is	dat	 laatste,	Turkse	
jongeren	die	 in	de	 criminaliteit	belanden,	nog	niet	 echt	het	
geval.	Hoe	kunnen	wij	ervoor	zorgen	dat	de	Turkse	jongeren	
deelnemen	 aan	 de	 Nederlandse	 politiek?	 Dat	 gaat	 gewoon	
met	 de	 tijd	 mee.	 Daar	 zijn	 wij	 heel	 open	 over.	 De	 Turkse	
Federatie	 Nederland	 is	 een	 vereniging	 waarbij	 tientallen	
organisaties	 zijn	 aangesloten.	 Elke	 lokale	 organisatie	 is	
soeverein	in	haar	doen	en	laten.	Wij	zijn	meer	een	denktank;	
waar	wij	kunnen	bijstaan,	doen	wij	dat.	
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De	heer	Azmani	(VVD):	

Om	dit	nog	in	te	kleuren:	zijn	er	bijvoorbeeld	financiële	
relaties	met	organisaties	in	Turkije?	

De	heer	Gedik:	

40	jaar	lang	hebben	wij	noch	van	Nederland,	noch	van	
Turkije	één	cent	mogen	ontvangen.	Dat	willen	wij	ook	niet.	
Of	u	moet	met	een	heel	goed	project	komen.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

En	van	Turkse	organisaties	in	Turkije	zelf?	

De	heer	Gedik:	

Nee.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Mag	ik	vragen	hoe	u	financieel	rondkomt?	

De	heer	Gedik:	

Zeer	 zeker.	 Ik	 ben	 tevens	 oprichter	 van	 een	 Turks	
cultureel	 centrum;	 daar	 kom	 ik	 vandaan.	 Die	 vereniging	
heeft	150	leden.	Zij	betalen	iedere	maand	€5	als	een	bijdrage	
aan	projecten	en	activiteiten.	Daarmee	kom	je	rond.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Als	ik	dan	toch	de	term	"Grijze	Wolven"	noem,	wat	zegt	
u	dan?	
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De	heer	Gedik:	

Als	u	het	nuanceert,	zal	ik	ja	of	nee	zeggen.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Ik	 leg	het	 in	het	algemeen	aan	u	voor.	U	mag	het	 zelf	
inkleuren.	

De	heer	Gedik:	

In	het	algemeen	kan	ik	deze	vraag	niet	beantwoorden.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

De	Turkse	Federatie	Nederland	en	de	Grijze	Wolven:	is	
dat	één?	

De	heer	Gedik:	

Nee,	dat	niet,	maar	bedoelt	u	het	cultureel,	dan	zeg	 ik	
ja.	 U	 moet	 dit	 echt	 nuanceren.	 Als	 u	 mij	 vertelt	 wat	 u	
daaronder	verstaat,	kan	ik	u	daar	rechtstreeks	een	antwoord	
op	 geven.	 Eerlijk	 gezegd,	 vind	 ik	 het	 jammer	 dat	 ik	 niet	
onder	ede	word	gehoord.	 Ik	had	dat	best	wel	gewild.	 Ik	wil	
gewoon	open	kaart	spelen.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Dat	 vind	 ik	heel	 fijn	 om	 te	horen.	Tot	nu	 toe	merk	 ik	
ook	aan	u	dat	u	 transparant	wilt	zijn.	 Ik	stel	de	open	vraag	
zonder	die	te	willen	inkleuren.	Ik	vraag	u	welke	relatie	er	is	
tussen	de	Turkse	Federatie	Nederland	en	de	Grijze	Wolven.	
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De	heer	Gedik:	

Eigenlijk	 wil	 ik	 op	 dat	 punt	 niet	 ingaan.	 Er	 is	 geen	
organisatie	 die	 zo	 heet.	 Net	 als	 alle	 andere	 Turkstalige	
volkeren	 in	 de	 wereld	 zien	 wij	 dit	 als	 een	 symbool.	 Punt.	
Daar	hebben	wij	in	het	verleden	heel	veel	moeite	mee	gehad.	
Wij	 zijn	 aangevallen	 op	 basis	 van	 allerlei	 gedachten	 en	
politieke	 ideologieën,	 maar	 wij	 hebben	 altijd	
teruggevochten,	zo	van:	dit	zijn	wij;	als	wij	iets	fout	doen,	is	
het	de	 taak	van	de	 rechtsstaat	 om	op	ons	af	 te	 komen.	Dat	
een	organisatie	40	 jaar	 lang	kan	bestaan,	 zegt	veel.	Als	een	
organisatie	 alleen	maar	 groeit,	 dan	 zegt	 dat	 veel.	 Dit	 heeft	
immers	 puur	 te	 maken	 met	 de	 achterban,	 met	 de	 nieuwe	
generatie	die	in	het	bestuur	komt.	Zij	heeft	een	andere	visie	
op	zaken.	De	visie	van	mij,	een	Turkse	Nederlander	geboren	
in	Nederland,	is	heel	anders	dan	de	visie	van	de	Turk	die	de	
Federatie	 in	 de	 jaren	 zeventig	 heeft	 opgericht.	 Dat	
onderscheid	moeten	wij	kunnen	maken.	Daarom	zeg	ik	ook:	
laten	wij	alsjeblieft	nuanceren	waar	wij	het	over	hebben.	U	
stelt	mij	 een	 vraag.	Daarop	 zeg	 ik	 ja,	maar	 ik	maak	daarbij	
wel	 een	 voorbehoud:	 de	 rechtsstaat	 waarin	 wij	 leven.	
Duidelijk	genoeg?	

De	heer	Azmani	(VVD):	

Duidelijk.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Hoe	verhoudt	het	Turks	zijn	in	de	wereld	en	vooral	het	
Turks	zijn	in	Nederland	zich	tot	het	Nederlanderschap?	
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De	heer	Gedik:	

Dat	 is	 heel	 makkelijk.	 Wij	 zijn	 een	 onlosmakelijk	
onderdeel	van	dit	 land.	Als	hier	 iets	 fout	gaat,	dan	gaat	het	
voor	 ons	 allemaal	 fout.	 Als	 het	 schip	 strandt,	 stranden	wij	
allemaal.	Zo	kijken	wij	daarnaar.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

U	 zegt	 dat	 hier	 nieuwe,	 derde	 en	 vierde,	 generaties	
geboren	 en	 getogen	 zijn.	 Zijn	 dat	 in	 uw	ogen	Nederlanders	
met	 een	 Turkse	 achtergrond	 of	 Turken	 die	 in	 Nederland	
wonen?	

De	heer	Gedik:	

Ik	ben	als	voorzitter	een	Nederlandse	Turk.	Daar	ben	
ik	heel	stellig	in.	Het	is	heel	duidelijk.	Als	ik	de	Nederlandse	
taal	spreek,	als	ik	een	goede	opleiding	heb,	als	ik	een	goede	
baan	heb,	als	ik	de	normen	en	waarden	respecteer	en	als	ik	
alles	 wat	 in	 Nederland	 normaal	 is,	 accepteer,	 dan	 ben	 ik	
gewoon	een	Nederlander.	Punt	uit!	Mijn	karakter	is	weleens	
anders	dan	het	karakter	van	de	Turken	in	Turkije.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Als	 dat	 zo	 is,	 als	 u	 zich	 in	 Nederland	 richt	 op	 het	
samenleven	 en	 de	 integratie	 en	 als	 het	 Nederlanderschap	
vooropstaat,	is	het	dan	niet	tijd	voor	of	werkt	u	dan	niet	toe	
naar	een	andere,	nieuwe	organisatie	waarbij	niet	zozeer	het	
Turks	 zijn	 vooropstaat,	 als	 wel	 het	 samenleven	 en	 de	
diversiteit	van	het	Nederlanderschap?	
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De	heer	Gedik:	

Iedere	 organisatie	 die	 zich	 niet	 ontwikkelt,	 iedere	
organisatie	die	zich	niet	aanpast	aan	de	omgeving,	zal	tot	een	
einde	 komen.	 Wij	 passen	 ons	 aan	 aan	 de	 veranderingen.	
Onze	doelstellingen	waren	 in	de	 jaren	zeventig	heel	anders	
dan	 nu.	 In	 de	 jaren	 zeventig	 was	 onze	 doelstelling	 meer	
Turks‐politiek	 gericht,	 namelijk	 het	 voorkomen	 van	
communisme	 in	Turkije.	 Laten	wij	daarover	heel	open	zijn.	
Wij	 leven	 nu	 40	 jaar	 verder.	 Die	 doelstelling	 kan	 toch	 niet	
meer	 bestaan?	 Mijn	 doelstelling	 is	 nu:	 het	 behoud	 van	 de	
eigen	 cultuur,	 maar	 wel	 als	 Nederlander.	 De	 diversiteit	
maakt	 ons	 alleen	maar	 groter.	 Dat	 is	 onze	 gedachte.	 Dat	 is	
onze	doelstelling.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

"De	eigen	cultuur	als	Nederlander",	wat	is	dat	dan?	De	
eigen	cultuur	hier	 is	 toch	dat	er	vrijheid	van	meningsuiting	
is,	 dat	man	en	 vrouw	gelijk	 zijn	 en	dat	de	Armeense	 en	de	
Koerdische	 kwestie	 in	 vrijheid	 besproken	kunnen	worden?	
Ik	ben	even	heel	scherp	op	zoek	naar	wat	het	behoud	van	de	
eigen	cultuur	dan	betekent.	

De	heer	Gedik:	

Dat	 is	 heel	 eenvoudig.	Als	 ik	 thuis	met	mijn	kinderen	
Turks	 kan	 praten,	 als	 ik	 thuis	 of	 in	 de	 moskee	 aan	 mijn	
religieuze	verplichtingen	kan	voldoen	en	als	ik	accepteer	wat	
in	 Nederland	 geldt,	 dan	 is	 dat	 het	 behouden	 van	 mijn	
cultuur.	 Niet	 meer	 en	 niet	 minder.	 Daar	 zijn	 we	 heel	
makkelijk	in.	Wij	hebben	het	steeds	over	het	importeren	van	
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de	Turkse	 politiek,	maar	 er	wordt	 niet	 gesproken	 over	 het	
importeren	van	Turkse	politiek	door	Nederlandse	politici	en	
Nederlandse	 media.	 Wij	 worden	 in	 een	 hoek	 gedreven.	 Ik	
neem	nu	deel	aan	een	hoorzitting.	Eerlijk	gezegd,	voel	ik	mij	
schuldig	 terwijl	 ik	 niet	 schuldig	 ben.	 Het	 is	 niet	 uw	
bedoeling,	 maar	 ik	 moet	 steeds	 verantwoording	 afleggen	
over	dingen	die	ik	niet	heb	gedaan.	

Mevrouw	Karabulut	(SP):	

Ik	 probeer	 u	 gewoon	 te	 begrijpen.	Wij	 zijn	 net	 als	 u	
betrokken	 en	 bezorgd.	 Omdat	 er	 het	 een	 en	 ander	 is	
gebeurd,	proberen	wij	te	begrijpen	waar	u	en	uw	organisatie	
voor	staan	en	hoe	wij	met	elkaar	samen	verder	kunnen.	Wat	
u	 zei,	 vind	 ik	 fijn	 om	 te	 horen.	 Betekent	 dit	 ook	 dat	
individuen	 de	 ruimte	 krijgen	 om	 die	 identiteit	 zelf	 in	 te	
vullen?	

De	heer	Gedik:	

Ik	wil	een	aanvullende	opmerking	maken.	Wij	hebben	
het	hier	over	de	Turkse	Federatie	Nederland.	Dat	is	echt	een	
grote	 organisatie.	 Ik	 zeg	 niet	 dat	 ik	 de	 Turkse	 bevolking	
vertegenwoordig,	 want	 dat	 is	 gewoon	 onzin.	 Dat	 hoor	 je	
anderen	 altijd	 zeggen,	 maar	 dat	 is	 niet	 het	 geval.	 Ik	
vertegenwoordig	 maar	 een	 klein	 deel	 van	 de	 Nederlandse	
Turken.	Vijftien	 jaar	 terug	deed	deze	Federatie	niks	anders	
dan	 binnen	 vier	 muren	 culturele	 activiteiten	 ontplooien.	
Weet	u	waarom?	Omdat	de	bestuurders	de	Nederlandse	taal	
niet	 beheersten.	 Die	 bestuurders	 werden	 voor	 alles	
zwartgemaakt,	 maar	 konden	 zich	 niet	 verdedigen.	 Men	
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voelde	 zich	 in	 een	 hoekje	 gedreven.	 Vijftien	 jaar	 terug	
hebben	wij	echter	een	nieuwe	organisatie	tot	bloei	gebracht.	
Ik	was	 onder	 andere	 secretaris‐generaal.	Onze	doelstelling,	
onze	visie,	werd	op	het	niveau	van	de	tweede,	derde,	vierde	
generatie	 gebracht.	 De	 zienswijze,	 de	 kijk	 op	 zaken,	 moet	
gewoon	 met	 de	 tijd	 meegaan.	 Vandaar	 dat	 ik	 hier	 nu	
tegenover	u	zit.	Ik	vertel	u	wat	ik	denk	en	wat	ik	doe,	en	zo	
open	 mogelijk.	 Vijftien	 jaar	 terug	 had	 u	 hier	 niemand	 van	
een	Turkse	Federatie	zien	zitten.	Snapt	u	wat	ik	bedoel?	Wij	
gaan	gewoon	met	de	tijd	mee.	Dat	 is	wat	 ik	bedoel:	wij	zijn	
gewoon	Nederlanders,	met	behoud	van	de	eigen	cultuur.	

De	heer	Uğurlu:	

In	 aanvulling	 daarop	 wil	 ik	 alle	 aanwezige	
commissieleden	 uitnodigen	 om	 een	 keer	 uitgebreider	 over	
dit	 onderwerp	 te	 spreken,	 want	 ik	 vind	 het	 belangrijk	 om	
elkaar	beter	 te	 leren	kennen.	 Ik	weet	niet	of	er	nog	andere	
vragen	 zijn	 dan	wat	wij	 bij	 de	 Turkse	 Federatie	Nederland	
doen,	maar	u	bent	van	harte	welkom	voor	een	uitgebreidere	
briefing	om	dit	 gesprek	voort	 te	 zetten.	 Ik	doe	dat	 verzoek	
omdat	we	nu	maar	heel	weinig	tijd	hebben.	

De	Voorzitter:	

Ik	dank	u	namens	de	commissie	voor	de	uitnodiging	en	
geef	graag	het	woord	aan	de	heer	Azmani	voor	zijn	vervolg.	

De	heer	Azmani	(VVD):	

We	 hebben	 gekeken	 naar	 de	 ontwikkelingen	 van	
afgelopen	 zomer	 en	 naar	 wat	 dat	 deed	 in	 Turkije	 zelf.	
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Eigenlijk	gaven	zowel	de	coalitie	als	ook	de	oppositie	min	of	
meer	 aan	 dat	 de	 staatsgreep	 gepleegd	 is	 door	 wat	 zij	 de	
terroristische	 organisatie	 FETÖ	 noemen.	 Voor	 alle	
duidelijkheid,	want	 ik	zie	u	naar	mij	kijken:	dat	zeg	 ik	niet,	
dat	is	hoe	daarover	wordt	gesproken	in	Turkije.	Er	is	daarbij	
sprake	van	gelijkschakeling	met	de	PKK,	Boko	Haram	en	IS.	
De	vraag	is	hoe	uw	organisatie	daar	tegenaan	kijkt	en	hoe	u	
kijkt	 naar	 Nederlanders	 met	 een	 Turkse	 achtergrond	 die	
sympathieën	hebben	voor	Gülen	of	Hizmet.	

De	heer	Uğurlu:	

Ik	 zal	 dat	 kort	 proberen	 te	 vertellen.	 De	 organisaties	
die	u	net	genoemd	hebt,	 zijn	 terroristische	organisaties	die	
ook	 door	 Nederland	 erkend	 worden.	 FETÖ	 is	 volgens	 mij	
voor	Nederland	geen	 terroristische	 organisatie.	Daar	wil	 ik	
ook	geen	mening	over	geven.	Turkije	heeft	15	 juli	 een	heel	
moeilijke	dag	meegemaakt.	De	voorgangers	hebben	dat	ook	
verteld.	Het	parlement	is	gebombardeerd,	er	zijn	honderden	
onschuldige	mensen	vermoord	en	dat	 is	 heel	 triest.	Op	dat	
moment	 waren	 veel	 Nederlandse	 Turken	 hiervandaan	 of	
onderweg	naar	Turkije,	of	ze	waren	er	net	aangekomen,	dus	
die	hebben	daar	ook	heel	moeilijke	dagen	meegemaakt	of	ze	
hebben	 familieleden	 daar	 die	 benadeeld	 zijn.	 Het	 was	 een	
heel	moeilijke	tijd	en	iedereen	maakte	zich	zorgen	daarover.	

Terugkomend	op	Nederland	en	de	banden:	wij	kunnen	
geen	organisatie	aanwijzen	die	het	wel	 is	of	niet	 is.	Zoals	u	
dat	doet,	 volgen	ook	wij	 volop	de	media,	 de	Turkse	media.	
Dan	wordt	 je	 een	 bepaalde	 kant	 op	 gedreven	 en	 er	 wordt	
ook	 een	 bepaalde	 organisatie	 aangewezen.	 Ik	 denk	 dat	 de	
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tijd	 zal	 laten	 zien	 welk	 gedeelte	 daarvan	 waar	 is.	 Met	 de	
Hizmetbeweging	 of	 de	 FETÖ‐organisatie	 in	 Nederland	
hebben	wij	geen	probleem.	Ook	voor	onze	achterban	en	onze	
mensen	 zijn	 geen	 problemen	 ontstaan,	 want	 wij	 hebben	
gelijk	daarna	een	persbericht	uitgedaan	en	een	bijeenkomst	
georganiseerd.	 Daar	 hebben	 we	 onze	 leden,	 vooral	 de	
jongeren,	 duidelijk	 verteld	wat	 zich	 er	 afspeelde	 en	 dat	 ze	
kalm	moeten	blijven.	Dat	doen	we	heel	vaak,	niet	alleen	met	
betrekking	 tot	 15	 juli,	 maar	 ook	 tot	 andere	 dingen	 die	 in	
Turkije	gebeuren.	Mijn	voorzitter	heeft	het	ook	net	gezegd:	
heel	vaak	wordt	dat	door	de	Nederlandse	media	of	door	de	
Nederlandse	politiek	geïmporteerd	hier,	en	dan	moeten	wij	
weer	 verantwoording	 komen	 afleggen	 voor	 welke	
commissie	dan	ook.	Dat	wil	ik	even	kort	gezegd	hebben.	

De	heer	Gedik:	

Wat	 zich	 in	 Turkije	 afspeelt,	moet	 in	 onze	 ogen	 daar	
blijven.	 Natuurlijk	 hebben	 wij	 daar	 emotioneel	 gezien	
banden	mee.	Als	u	het	aan	mij	vraagt,	moeten	de	mensen	die	
15	juli	die	coup	hebben	gepleegd,	zo	zwaar	gestraft	worden	
als	 het	 maar	 kan	 binnen	 de	 rechtsstaat.	 Daar	 ben	 ik	 heel	
open	 in.	 Je	 moet	 niet	 gaan	 bagatelliseren.	 Je	 moet	 niet	
zeggen:	goh,	er	is	een	heel	grote	groep	die	daar	achterstaat.	
De	 Turkse	 Federatie	 heeft	 als	 eerste	 gelijk	 contact	
opgenomen	 met	 de	 aangesloten	 organisaties	 en	 gezegd:	
jongens,	kijk	uit	dat	je	niet	midden	in	het	vuurpeloton	komt	
te	 staan.	 Je	 had	 een	 partij	 die	 de	 coup	 zogenaamd	 heeft	
neergeslagen,	 maar	 ik	 wil	 één	 ding	 helder	 hebben:	 het	
Turkse	 volk	 heeft	 de	 coup	 neergeslagen	 en	 niet	 de	 Turkse	
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politiek.	Laat	dat	heel	helder	en	duidelijk	zijn.	Iedereen	was	
erop	tegen.	Dus	wat	hebben	wij	gedaan?	Wij	hebben	gezegd:	
jongens,	 blijf	 gewoon	 thuis.	 Je	 hoorde	 namelijk	 andere	
dingen.	 Men	 ging	 de	 straat	 op,	 men	 ging	 tegen	 de	 coup	
protesteren.	Wij	zeiden:	dat	hoort	hier	niet.	Daar	horen	wij	
ook	 niet	 thuis.	 Daar	 zijn	 wij	 gewoon	 heel	 makkelijk	 in	 en	
heel	rustig.	

De	 terreurorganisaties	 die	 in	 Turkije	 iedere	 dag	
mensen	vermoorden	—	ik	hoef	geen	namen	te	noemen,	dat	
weet	u	allemaal	—	dat	wordt	ook	hiernaartoe	geïmporteerd.	
In	de	afgelopen	24	maanden	zijn	drie	keer	gebouwen	van	de	
Turkse	 Federatie	 fysiek	 aangevallen,	met	molotovcocktails,	
met	messen,	met	 pistolen.	Wij	 hebben	 niet	 hard	 geroepen,	
om	geen	provocerende	 jongeren	op	de	been	 te	 brengen.	 Ik	
heb	 daar	 voorbeelden	 van.	 Als	 u	wilt,	 kan	 ik	 u	 de	 beelden	
geven	van	een	aanval	op	de	Turkse	moskee	in	Dordrecht	die	
bij	ons	 is	aangesloten.	Daarop	zie	 je	een	groep	van	40	man	
binnenkomen,	 terwijl	 vijf	 mensen	 daar	 bezig	 zijn	 om	 eten	
klaar	 te	 maken	 voor	 de	 iftar.	 Die	 worden	 allemaal	
aangevallen	met	messen,	pistolen	en	van	alles.	 Ik	kan	u	die	
beelden	 geven.	 Die	 beelden	 hebben	 wij	 bewust	 niet	
vrijgegeven	 om	 geen	 reactie	 uit	 te	 lokken.	 Wij	 zijn	 altijd	
terughoudend	 met	 dat	 soort	 dingen.	 Iedereen	 heeft	 het	
erover	dat	die	wordt	bedreigd.	Wij	worden	nu	bedreigd	en	
wij	 hebben	 het	 aan	 den	 lijve	 ondervonden.	 Daar	 moet	
gewoon	een	eind	aan	komen	en	dat	kunnen	we	alleen	samen	
doen;	 de	 Nederlandse	 politiek,	 de	 Nederlandse	 media,	
iedereen	 moet	 doen	 wat	 die	 moet	 doen.	 Leefbaarheid	 en	
veiligheid	 gelden	 voor	 ons	 allemaal.	 Dat	wilde	 ik	 nog	 even	
kwijt.		
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De	Voorzitter:	

Dank	 u	 wel.	 De	 twee	 leden	 die	 dit	 namens	 de	
commissie	hebben	voorbereid,	hebben	hun	vraag	gesteld.	De	
heer	 Van	 Meenen	 gaf	 aan	 dat	 hij	 een	 aanvullende	 vraag	
heeft.	 Daarna	 stellen	 de	 heren	 Öztürk	 en	 Marcouch	 hun	
vragen.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Er	 is	 gewezen	 op	 het	 culturele	 karakter	 van	 uw	
vereniging.	 Nu	 is	 voor	mij	 cultuur	 alles	wat	 niet	 natuur	 is,	
dus	dat	is	heel	veel.	Het	kan	ook	politiek	zijn.		

De	heer	Gedik:	

Ik	heb	het	over	niet‐gepolitiseerde	cultuur.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Niet‐gepolitiseerde	cultuur.	

De	heer	Gedik:	

Exact.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Betekent	 dat	 dat	 binnen	 uw	 vereniging	mensen	 alles	
kunnen	zijn?	Kunnen	zij	homo	zijn?	Kunnen	zij	niet	geloven?	
Dat	 staat	 misschien	 op	 enigszins	 gespannen	 voet	 met	 "de	
cultuur"	waar	u	naar	verwijst.	Kan	dat	allemaal?	Gebeurt	het	
ook?	
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De	heer	Gedik:	

Heel	open	en	eerlijk:	de	cultuur	moet	dat	ook	kunnen	
dragen	natuurlijk.	 Iemand	die	een	andere	geaardheid	heeft,	
dat	 is	 zijn	 recht,	maar	die	 persoon	weet	 best	wel	waar	die	
komt.	Ik	bedoel	hij	moet	zich	ook	veilig	voelen	in	de	zin	van	
acceptatie.	Daar	heeft	 onze	organisatie	nog	 tijd	voor	nodig.	
Daar	ben	ik	gewoon	heel	open	in.	Maar	op	mijn	werk,	werk	
ik	 samen	 met	 dat	 soort	 mensen.	 Dat	 is	 helemaal	 geen	
probleem.	 Ik	 ben	 met	 ze	 opgegroeid.	 Helemaal	 geen	
probleem.	 Dat	 is	 het	 verschil	 dat	 duidelijk	 wordt	 in	 het	
Nederlander‐zijn.		

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

U	zegt	dat	het	zich	allemaal	moet	bevinden	binnen	de	
kaders	 van	de	Nederlandse	 rechtsstaat.	 Zegt	 u	dan	dat	 van	
uw	 vereniging	 mensen	 met	 een	 bepaalde	 geaardheid	 geen	
lid	kunnen	zijn?	

De	heer	Gedik:	

Dat	 zeg	 ik	 niet.	 Iedereen	 kan	 lid	 zijn	 van	 onze	
vereniging.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Maar	ze	zijn	niet	veilig	bij	u.	

De	heer	Gedik:	

U	kunt	ook	lid	worden,	al	bent	u	niet	Turks.	
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De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Ja,	prima.	Misschien	moet	ik	dat	eens	doen.	Dat	lijkt	me	
heel	interessant.	

De	heer	Gedik:	

Prima.	Dat	is	geen	probleem.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Maar	 u	 zegt	 tegelijkertijd:	we	 zijn	 nog	 niet	 zover	 dat	
mensen	zich	daar	ook	veilig	kunnen	voelen.	

De	heer	Gedik:	

Ik	 bedoel	 daarmee	 te	 zeggen:	 als	 voorzitter	 van	 een	
Turkse	organisatie	zal	ik	ook	niet	naar	een	congres	gaan	van	
een	 terreurorganisatie.	 Snapt	 u?	 Ik	 moet	 me	 daar	 veilig	
voelen.	 En	 dat	 bedoel	 ik	 niet	 alleen	 lichamelijk,	 maar	 ook	
geestelijk.	 Ze	 moeten	 me	 accepteren,	 ze	 moeten	 me	 het	
woord	 kunnen	 geven.	 Iedereen	 is	 bij	 mij	 welkom,	 alleen	
moet	je	die	persoon	ook	veiligheid	kunnen	garanderen	en	als	
voorzitter	heb	 ik	daarvoor	nog	tijd	nodig.	Meer	kan	 ik	daar	
niet	 over	 zeggen.	 Ik	 zeg	 dus	 niet	 nee	 tegen	 u,	meneer	 Van	
Meenen.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Dat	 begrijp	 ik,	 maar	 u	 zegt	 uit	 bezorgdheid	 om	 de	
veiligheid	 van	 die	 mensen	 eigenlijk:	 wij	 zijn	 daar	 nog	 niet	
aan	toe.	Wat	doet	u	dan,	als	ik	dat	ten	slotte	nog	mag	vragen,	
om	ervoor	te	zorgen	dat	uw	organisatie	daar	uiteindelijk	wel	
aan	toe	is?	
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De	heer	Gedik:	

Wat	 wij	 daaraan	 doen,	 zijn	 de	 activiteiten	 die	 wij	
proberen	 te	 ontplooien.	 Wij	 hebben	 nooit	 een	 specifieke	
activiteit	 gehad	 op	 het	 gebied	 van	 homo's	 accepteren.	 Ook	
daar	 moet	 ik	 heel	 eerlijk	 in	 zijn.	 Dat	 is	 ook	 nooit	 bij	 ons	
opgekomen.	Wellicht	dat	het	hierna	wel	opkomt.	Wij	stellen	
prioriteiten	 in	 onze	 activiteiten	 en	 mijn	 prioriteit	 ligt	 nu	
meer	 op	 de	 problemen	 die	 de	 Turkse	 jeugd	 heeft	 in	
Nederland.	Misschien	is	dat	een	foute	prioriteit,	maar	iedere	
organisatie	heeft	haar	eigen	prioriteitenlijst	en	daar	werken	
we	naar.	

De	heer	Van	Meenen	(D66):	

Nu	stelt	de	AIVD	weleens	dat	uw	activiteiten,	laten	we	
zeggen,	haaks	kunnen	staan	op	de	 integratie	van	met	name	
jongeren	 in	ons	 land.	Daar	zou	 ik	mij	 in	dit	verband	iets	bij	
kunnen	 voorstellen,	 want	 het	 zal	 toch	 zo	 zijn	 dat	 in	 de	
Turkse	 gemeenschap	 ook	 homojongeren	 zijn,	 maar	 die	
kunnen	 dus	 niet	 bij	 u	 terecht	 en	 er	 wordt	 ook	 niets	
ondernomen	om	ervoor	te	zorgen	dat	zij	kunnen	leven	in	de	
samenleving	 die	 hier	 nu	 eenmaal	 is.	 U	 bent	 dus	 eigenlijk	
bezig,	hier	een	Turkse	samenleving	in	stand	te	houden.	

De	heer	Gedik:	

Dat	 is	 wat	 ik	 bedoel	 met	 veiligheid.	 Die	 mensen	
moeten	 naar	 mij	 toe	 kunnen	 stappen.	 Dit	 wordt	 live	
uitgezonden.	 Bij	 dezen:	mochten	 er	 dat	 soort	 gevallen	 zijn,	
komt	u	maar	naar	mij	toe.	Opener	kan	ik	daar	niet	over	zijn.	
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De	Voorzitter:	

Dank	 u	 wel.	 Dan	 geef	 ik	 graag	 de	 heer	 Öztürk	 het	
woord.	

De	heer	Öztürk	(Groep	Kuzu/Öztürk):	

U	hebt	 te	maken	met	 provocaties.	 Een	 aantal	 panden	
van	uw	organisatie	 zijn	 aangevallen.	U	bent	 van	de	 tweede	
en	 derde	 generatie.	 Die	 heeft	 een	 enorme	 slag	 gemaakt.	
Desondanks	merkt	 u	 in	 de	media,	maar	 ook	 in	 de	 politiek	
een	vijandigheid.	U	probeert	daar	alles	aan	te	doen.	De	heer	
Uğurlu	 heeft	 zelfs	 gezegd:	 kom	 eens	 bij	 ons	 langs.	 Ik	 ga	
kijken	 of	 een	 van	 de	 Kamerleden	 dat	 zou	 durven.	 Ik	 ben	
benieuwd,	maar	ik	zou	het	wel	op	prijs	stellen.	Denkt	u	dat	u	
het	 etiket	 dat	 op	 uw	 organisatie	 is	 geplakt,	 ooit	 weg	 kunt	
nemen?	Wat	 zou	 de	 politiek,	 wat	 zouden	wij	 kunnen	 doen	
om	u	 te	horen,	 in	plaats	 van	dat	de	AIVD	u	 verhoort,	want	
dat	 gevoel	 krijgt	 u	weleens,	 zoals	 de	 heer	 Van	Meenen	 dat	
zei?	

De	Voorzitter:	

Mijnheer	 Uğurlu,	 we	 horen	 allemaal	 buiten	 de	
microfoon	om	de	opmerking	van	mevrouw	Voortman	dat	de	
heer	 Van	 Meenen	 het	 niet	 zei	 zoals	 de	 heer	 Öztürk	 het	
samenvat.	 Die	 opmerking	 is	 dan	 gemaakt.	 We	 hebben	 al	
eerder	 gezegd	 dat	 het	 niet	 de	 bedoeling	 is	 om	 hier	 een	
verhoorsituatie	 te	 creëren.	We	 zitten	 in	 de	 Enquêtezaal	 en	
dan	 kan	 het	 zo	 overkomen,	 maar	 dat	 is	 absoluut	 niet	 de	
bedoeling.	 Ik	 stel	 voor	 dat	 u	 de	 vraag	 van	 de	 heer	 Öztürk	
beantwoordt.	



Gesprek TFN en commissie voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid 58	

De	heer	Uğurlu:	

De	 uitnodiging	 die	 we	 net	 hebben	 gedaan,	 geldt	 nog	
steeds,	 ook	 voor	 andere	 leden	 en	 fractieleden.	 Iedereen	 is	
van	 harte	 welkom.	Wat	 de	 politiek	 betreft,	 krijgen	 we	 dat	
etiket	 er	 niet	 zo	 snel	 vanaf,	 helaas.	 Wij	 doen	 heel	 erg	 ons	
best.	Wij	hebben	de	afgelopen	dagen	de	burgemeesters	van	
bepaalde	 steden	 bezocht	 en	 ook	 hun	 vragen	 beantwoord.	
Wij	vinden	dat	belangrijk.		

De	 onwetendheid	 en	 het	 afstandelijk	 naar	 elkaar	
kijken	 moeten	 weg.	 Daarom	 hebben	 wij	 de	 komende	
maanden	ook	weer	een	aantal	bezoeken	gepland,	om	een	en	
ander	 te	kunnen	vertellen	aan	de	politiek	op	 lokaal	niveau.	
Zulke	 dagen	 vinden	 wij	 belangrijk.	 Daarom	 zijn	 we	 hier	
vandaag	 ook	met	 zijn	 tweeën	 gekomen	 om	 jullie	 vragen	 te	
beantwoorden	 over	 wat	 er	 speelt.	 Wie	 is	 de	 Turkse	
Federatie?	Wat	 doet	 de	Turkse	 Federatie?	Er	 zijn	 bepaalde	
beelden,	dat	is	net	gezegd.	Die	organisatie	gold	jarenlang	als	
gesloten.	 Dat	 waren	 we	 jaren	 geleden	 ook,	 maar	
tegenwoordig	 zit	 er	 een	 jonge	 generatie	 in	 het	 bestuur	 en	
zijn	we	collega's.	Wij	zijn	allemaal	bereid	om	alle	vragen	die	
nu	 spelen,	 te	 beantwoorden.	 Wij	 staan	 er	 heel	 open	 in	 en	
verwachten	dezelfde	openheid	ook	van	de	andere	kant.	Om	
dat	etiket	weg	te	werken,	hebben	wij	ook	jullie	medewerking	
nodig.		

De	heer	Öztürk	(Groep	Kuzu/Öztürk):	

U	bent	zelf	ook	actief	geweest	in	de	lokale	politiek	voor	
de	VVD.	Bieden	de	lokale	politici,	de	lokale	afdelingen	meer	
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ruimte	om	met	uw	lokale	organisaties	samen	te	werken	dan	
de	 landelijke	 overheden	 en	 politici	 die	 met	 name	 door	 de	
Haagse	media	in	een	bepaalde	richting	worden	geduwd?		

De	heer	Uğurlu:	

Zoals	 u	 het	 zegt.	 Ik	 heb	 twee	 periodes	 in	Amsterdam	
Noord	 voor	 de	 VVD	 in	 de	 raad	 gezeten.	 In	 2006	 ben	 ik	
gekozen.	 In	 de	 verkiezingsperiode	 hadden	 wij	 ook	 een	
moeilijke	tijd	in	de	Turkse	gemeenschap.	Ayan	Hirsi	Ali	riep	
toen	 heel	 veel	 dingen	 en	 Turkse	 mensen	 vonden	 dat	 heel	
moeilijk.	 Ik	 heb	 toen	 voor	 de	 VVD	 gekozen.	 Waarom?	 Het	
was	 ook	 om	 de	 onwetendheid	 over	 elkaar	weg	 te	 werken.	
Mijn	collega's	in	de	fractie	van	de	VVD,	waarvan	ik	af	en	toe	
de	 ledenvergadering	 bijwoonde,	wisten	 er	 ook	 heel	weinig	
vanaf.	 Ik	 heb	 dus	 ook	 in	 de	 fractievergaderingen	 en	 in	
persoonlijke	gesprekken	heel	veel	verteld	over	wie	wij	zijn,	
wat	wij	allemaal	doen,	welke	activiteiten	we	aanbieden.	De	
heer	 Marcouch	 kan	 dat	 bevestigen,	 hij	 was	 in	 die	 tijd	
ambtenaar	vlak	 in	de	buurt	van	onze	vereniging	en	 is	vaak	
langs	geweest.	Zodoende	was	het	op	 lokaal	niveau	best	een	
stuk	makkelijker.	Op	lokaal	niveau	is	het	dus	opgelost,	alleen	
moet	dat	nu	nog	in	Den	Haag	gebeuren.		

De	heer	Marcouch	(PvdA):	

Ik	ben	inderdaad	jarenlang	vaker	op	de	Zeeburgerdijk	
geweest.	Ik	ken	het	daar	dus	ook	heel	goed.	Deze	hoorzitting	
is	 bedoeld	 om	 antwoorden	 te	 vinden	 op	 de	 vragen	 over	
oorzaken	en	gevolgen	van	de	spanningen	die	we	zien	 in	de	
samenleving.	Die	zijn	er	ook	binnen	de	Turkse	gemeenschap	
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zelf.	 In	 uw	paper	 hebt	 u	 het	 over	 islamofobie.	Het	 komt	 er	
eigenlijk	 op	 neer	 dat	 de	 Nederlandse	 overheid	 die	 zorgen	
veel	serieuzer	zou	moeten	nemen.	U	bent	een	uitgesproken	
nationalistische	 organisatie.	 U	 zei	 net	 zelf	 dat	 u	 als	
organisatie	 het	 slachtoffer	 bent	 van	 intimidatie	 en	
provocaties.	 Andere	 groepen	 binnen	 die	 gemeenschap	
hebben	 ook	 last	 van	 intimidatie	 en	 provocaties.	 Ik	 hoor	 u	
niet	 vanuit	 zichzelf	 vertellen	 dat	 u	 zich	 daar	 zorgen	 over	
maakt.	Wat	 zijn	 uw	 zorgen	met	 betrekking	 tot	 de	 toename	
van	 nationalisme	 die	 we	 zien	 bij	 een	 grote	 groep	 Turkse	
Nederlanders,	 die	 met	 hun	 rug	 naar	 de	 Nederlandse	
samenleving	gaan	staan?	Eigenlijk	is	er	sprake	van	meer	dan	
spanningen,	want	het	gaat	om	aanvallen	op	elkaar.	Daarover	
hoor	ik	graag	iets	meer	van	u.	

De	heer	Gedik:	

Daar	kan	 ik	heel	duidelijk	 in	 zijn.	We	zijn	daarin	heel	
stellig:	 niemand	 heeft	 het	 recht,	 mensen	 met	 andere	
gedachten	te	intimideren,	aan	te	vallen	of	wat	dan	ook.	Daar	
zijn	wij	altijd	heel	open	in	geweest.	Op	lokaal	niveau	heeft	de	
maatschappij	 daar	 heel	 veel	 voordeel	 bij	 gehad,	 door	 met	
onze	organisatie	samen	te	werken	wanneer	het	moet.	Dat	is	
een	 ander	 probleem.	 Bij	 ons	 wordt	 meestal	 aan	 de	 deur	
geklopt	als	het	moet.	Ik	zeg	dan:	kom	ook	eens	binnen	als	het	
niet	moet.	Laten	wij	gewoon	de	lijnen	kort	houden.	We	zijn	
geïntimideerd,	we	 zijn	 aangevallen.	 Boven	 het	 gebouw	 van	
onze	 vereniging	 heb	 je	 40	 seniorenwoningen.	 Ga	 maar	 na	
wat	er	had	kunnen	gebeuren	als	ons	gebouw	 in	brand	was	
gestoken.	 Iemand	 die	 dit	 alles	 meemaakt,	 heeft	 een	
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duidelijke	stellingname.	De	huidige	Turkse	generatie	 is	niet	
de	 generatie	 van	 vijftien	 jaar	 geleden.	 Het	 huidige	 bestuur	
vindt	dat	 er	drie	wegen	 zijn	 om	 te	bewandelen.	Ten	eerste	
moet	 de	 Turkse	 Federatie	 close	 worden	 met	 de	 andere	
Turkse	organisaties.		

Wij	 kennen	elkaar	 alleen	van	naam,	maar	we	moeten	
ook	 samen	 kunnen	 optrekken	 als	 het	 moet.	 Om	 de	
spanningen	weg	te	kunnen	werken,	is	een	dialoog	tussen	de	
organisaties	erg	belangrijk,	en	die	vindt	ook	plaats.	Daar	kan	
ik	u	bewijzen	van	laten	zien.		

Ten	tweede	heeft	de	Turkse	Federatie	de	plicht	om	te	
vertellen	 aan	 de	 Nederlandse	 samenleving	 in	 haar	 geheel	
wie	ze	is.	Ik	ben	het	zat	dat	men	vooroordelen	heeft	over	de	
Turkse	Federatie.	Dat	moet	afgelopen	zijn.	Ons	kent	ons,	wij	
gaan	 samen	 het	 schip	 op.	 Onze	 dialoog	 met	 de	 Turkse	
organisaties	is	goed.	Wij	zitten	in	koepels	waar	we	dit	soort	
dingen	ook	bespreken.	Maar	 je	moet	beginnen	bij	 jezelf.	De	
Turkse	 Federatie	 heeft	 zich	 de	 afgelopen	 jaren	
gedistantieerd	van	emoties.	

De	heer	Marcouch	(PvdA):	

U	spreekt	heel	erg	in	normatieve	termen.	U	zegt	dat	u	
een	 nationalistische	 organisatie	 bent.	 U	 ziet	 nationalisme	
onder	jongeren	op	een	problematische	manier	toenemen.	Ik	
hoor	te	weinig	zelfreflectie.	U	zegt	dat	u	een	brug	probeert	te	
slaan	naar	andere	organisaties.		

Daarbij	 zorgen	 bepaalde	 taboes	 voor	 toenemende	
spanningen.	Dat	leidt	tot	gevechten.	Hoe	kijkt	u	daarnaar?	
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De	heer	Gedik:	

Kort	en	bondig:	wij	kunnen	met	iedere	organisatie	die	
zich	distantieert	van	terrorisme	rond	de	tafel	gaan	zitten,	en	
dat	doen	wij	ook.	Of	dat	nou	een	Turkse	of	een	Nederlandse	
organisatie	is.		

Mevrouw	Voortman	(GroenLinks):	

In	het	kader	van	bruggen	naar	andere	organisaties:	we	
hadden	hier	vanmorgen	een	vertegenwoordiger	van	HakDer,	
die	 aangaf	 dat	 leden	 van	 zijn	 organisatie	 op	 intimiderende	
wijze	worden	bejegend	door	de	Turkse	overheid.	 Is	dit	u	of	
leden	van	uw	organisatie	ook	overkomen?	Zo	niet,	wat	vindt	
u	 ervan	 dat	 dit	 andere	 Nederlanders	 van	 Turkse	 afkomst	
overkomt?	

De	heer	Gedik:	

Als	 het	 gebeurd	 is,	 is	 dat	 niet	 goed	 te	 praten.	 Onze	
relatie	 met	 de	 Turkse	 overheid	 en	 Turkse	 instanties	 is	 er	
alleen	maar	in	formeel	opzicht:	als	het	moet,	kunnen	we	bij	
elkaar	komen.	Maar	wij	kunnen	niet	door	hen	op	de	vingers	
worden	getikt.	Heel	duidelijk.	

De	Voorzitter:	

Ik	wil	u	beiden	heel	hartelijk	danken	voor	uw	reacties.	
De	heer	Gedik	heeft	nog	een	kort	slotwoord.	

De	heer	Gedik:	

Ja,	een	korte	aanvulling	die	ik	echt	kwijt	moet;	anders	
loop	ik	daarmee	rond.	We	hebben	het	steeds	over	integratie,	
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emancipatie	 en	 participatie.	 Ik	 voel	 het	 zo	 dat	 de	 inzet	
daarvoor	meer	vanuit	ons	moet	komen.	Maar	het	moet	wel	
wederzijds	 zijn,	 en	 dat	 missen	 wij.	 Zo'n	 onderzoek	 van	
Motivaction	—	ik	wil	dat	toch	even	genoemd	hebben	—	doet	
heel	 veel	 pijn,	 dat	 maakt	 ons	 van	 binnen	 helemaal	 kapot.	
Maar	 goed,	 we	 zullen	 de	 strijd	 niet	 opgeven,	 wij	 gaan	
daarmee	door.	Ik	ben	bang	—	ik	hoop	echt	dat	ik	het	mis	heb	
—	dat	door	wat	zich	nu	afspeelt	de	Turkse	Nederlanders	een	
soort	 middel	 worden	 om,	 kijkend	 naar	 de	 Tweede	
Kamerverkiezingen,	 te	 misbruiken.	 Sorry	 dat	 ik	 die	 term	
gebruik,	maar	 ik	 heb	 geen	 andere	 benaming.	Dat	 baart	mij	
zorgen.	 Ik	 wil	 dat	 kwijt;	 neem	 dat	 alsjeblieft	 mee	 in	 uw	
gedachtevorming.	

De	Voorzitter:	

Nogmaals	 wil	 ik	 u	 beiden	 heel	 hartelijk	 danken	 voor	
uw	aanwezigheid	en	voor	uw	openheid.	 Ik	ga	ervan	uit	dat	
de	commissie	of	een	aantal	leden	daarvan	nog	verder	met	u	
zullen	 spreken.	 Dat	 lijkt	 me	 logisch.	 Ik	 dank	 u	 hartelijk.	
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